


Н АУ К АН АУ К А

То як же народжуються відкриття?.. Дуже по-різ-

ному, і ви, наші дорогі читачі, зможете переконатись у 

цьому, познайомившись у цій збірці з мотиваційними 

листами представників команди Київської МАН у фіналі 

Всеукраїнського конкурсу-захисту науково-дослідниць-

ких робіт. Хтось із авторів цих листів надихнувся почутою 

від  батька-волонтера АТО фронтовою історією, когось 

зацікавили рядки рок-пісні, присвячені певній історичній 

події, хтось вирішив рятувати українських фермерів після 

того, як від невідомої рослинної хвороби сам втратив по-

ловину врожаю помідорів, а хтось просто купував подрузі 

губну помаду на ДН та не зміг змиритися з тим, що ві-

домий французький бренд не робить опис товару україн-

ською... Ситуацій, із яких починається той шлях, на фініші 

якого з’являється відкриття, безліч. Але всі вони мають 

свою «стильову» ознаку: їх «дійовими особами» були ті, 

хто вміє підмітити у шалено різнобарвному навколиш-

ньому світі безбарвні плями, котрі порушують гармонію 

картини знань, намальованої людством. Саме це відчуття 

дисгармонії стає для них поштовхом для початку  робо-

ти над відкриттям -- і ось картина безмежного всесвіту 

ідей, що створювалась сотні тисяч років, заграла новими 

барвами та стала ще прекраснішою... Погодьтесь, заради 

цього варто закохатися у науку!
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 Натхнення ...
   Творчість ...
       Відкриття ...



5



6  

М І Й  М ОТ И В А Ц І Й Н И Й  Н А В І ГАТО РМ І Й  М ОТ И В А Ц І Й Н И Й  Н А В І ГАТО Р
Н АУ К АН АУ К А

У вільний час я відвідую курси з біології, 
англійської мови, самостійно вивчаю додатко-

ву наукову літературу. Займаюсь сортуванням 
сміття, не підтримую насильство над тварина-

ми і природою, а 
тому неодноразово 

брала участь у «Все-
українському марші 
за гуманність» та 
«Friday for future» для 
привернення уваги 
до глобальних змін 
клімату.

Поштовхом до 
написання роботи 
на тему «Вплив на-
нокремнію на ріст 
однодольних і дво-
дольних рослин» 
стала невтішна 
ситуація у сучасному  сільському господарстві. 
Адже деградація ґрунтового покриву, забруд-
нення навколишнього середовища, знижен-
ня якості сільськогосподарських продуктів – 
чинники, що, безумовно, мають негативний 
вплив на ріст рослинних культур. А оскільки 
світовий досвід показує перспективність 
використання  сполук кремнію у сучасному 
землеробстві, застосування його як добри-
ва може стати актуальним резервом для 
підвищення ефективності рослинництва 
планети.

Першим нашим кроком був 
збір інформації про кремній, його 
роль в існуванні нашої планети, 
зокрема рослин. У той же час ми 
не припиняли пошуки джерел, які 
б доводили наявність абсолютно 
нових властивостей наночасти-
нок і шляхи їх використання. За-
кінчивши з теоретичною части-
ною, ми перейшли до практики, 
де вивчали безпосередній вплив 
нанокремнію на ріст однодоль-

них і дводольних рослин. Експерименти проводили 
в лабораторіях Інституту харчової біотехнології та 
геноміки НАН України, Інституті біохімії імені О.В. Пал-
ладіна НАН України та лабораторії НПУ ім. М.П. Драго-
манова.

Однією з найбільш захоплюючих частин мого 
дослідження була робота з мікроскопом, під час 
якої ми визначали виникнення можливих мутацій 
на клітинах апікальної меристеми цибулі ріпчастої у 
контролі та після обробки розчином нанокремнію. А 
також під час оцінки кількості бічних зачатків коренів 

Arabidopsis thaliana. Проведення 
дослідження дозволяє рекоменду-
вати 0,07% розчин нанокремнію як 
фітостимулюючий засіб для вкорі-
нення та розвитку кореневої систе-
ми дводольних рослин.

Абашкіна Маргарита

! « Детально обговоривши дану проблему з 
моїм науковим керівником, я відкрила для себе 
світ наночастинок, які мають особливі фізи-
ко-хімічні властивості, що створюють нові пер-
спективи для виготовлення нових матеріалів і 
застосування їх у різних галузях господарства. 

У світі останніх досліджень, що 
кремнієве живлення має величезне зна-
чення в умовах дефіциту продукції і зни-

ження якості грунтів, дослідити 
вплив нанокремнію на ріст рослин 
ще й корисно » !Ідея: 

Встановлено перспективність 
використання 0,07% розчину 
нанокремнію в рослинництві 
для покращення проростан-
ня, росту та вкорінення дво-
дольних рослин. За допомогою 
аліум-тесту доведено відсут-
ність генотоксичності з боку 
нанокремнію досліджуваних 
параметрів.  



7

ЕКОЛОГІЯ ТА АГРАРНІ НАУКИ



8  

М І Й  М ОТ И В А Ц І Й Н И Й  Н А В І ГАТО РМ І Й  М ОТ И В А Ц І Й Н И Й  Н А В І ГАТО Р
Н АУ К АН АУ К А

 ! « На жаль, на даний 
момент залежність поширення па-
разитичних рослин на деревах не є 
достатньо вивченою, що негативно 
впливає на стан деревних насаджень 
у лісах і паркових зонах міст. Тож, щоб 
не втрачати з часом все більшу кіль-
кість дерев, ми пропонуємо обирати 
такі способи засаджень композитів 
паркових зон міст, які б захищали 
дерев’янисті рослини від масового 
заселення Омелою білою та іншими 
напівпаразитичними рослинними ор-
ганізмами » !

Головною причиною проведення дослідниць-
кої роботи «Фізіологічні особливості омели бі-
лої залежно від виду рослини-живителя» була 
моя зацікавленість у 
незвичайній за своєю 
природою рослині, яка 
має назву Омела біла 
(Viscum album L.). Про-
гулюючись лісами і пар-
ковими зонами міста, 
мною було помічене 
дивне явище: деякі види 
дерев повністю засад-
жені Омелою білою. Зу-
стрічались навіть такі, 
на яких росло близько 
десяти кущів цього на-
півпаразиту. У той же 
час, на деяких омели 
зовсім немає. Помітивши цю дивну закономір-
ність, я вирішила вивчити антибактеріальну і фіто-

токсичну активність цієї рослини. 

На мою думку, проблема поширення па-
разитичних рослин у паркових та лісових на-
садженнях є дуже важливою і актуальною. 
Саме тому вона потребує вирішення. До 
того ж, у ході досліджень я помітила тісний 
зв’язок обраної теми з моєю майбутньою 
галуззю діяльності – біохімією. Експери-
менти щодо впливу однієї рослини на іншу 
шляхом вивчення антибактеріальної і фі-
тотоксичної активності сировини дослі-
джуваних рослин на рівні мікробіології і 
хімії є дуже значущими: можна просте-

жити вірогідність симбіозу декількох організмів не 
тільки вивчаючи зовнішні умови території прожи-
вання видів, а й за допомогою експериментального 

аналізу біохімічних власти-
востей обраних симбіонтів.

Об’єктом проведеного 
дослідження була рослин-
на сировина Омели білої 
(Viscum album L.). Предме-
том дослідження – анти-
бактеріальна і цитостатич-
на активність Омели білої 
з різних рослин-живителів 
та цитостатичні властивості 
рослин-живителів.

Ідея: 
Дослідним шляхом встановле-
но коефіцієнт пріоритетності 
вибору омелою рослини - жи-
вителя, що можна використати 
при створенні паркових фіто-
ценозів та вивчено антибак-
теріальну та протипухлинну 
активність омели в залежності 
від виду рослини – живителя. 

Кабалова Дарія-Сєвара
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! « Перші труднощі виник-
ли вже тоді, коли я збирав жуків 
для досліджень, адже, коли я 
йшов на пошуки, їх, як на злість, 
не було, проте, коли я знаходився 
в кількох кілометрах від дому без 
жодної ємності, куди міг би по-
класти комах, земля   аж кишіла 
ними » !

З дитинства мене цікавили живі організми. Я 
любив спостерігати за живими істотами, розгляда-
ти різні рослини. Проте найбільше мені подобалися 
комахи, оскільки вони надзвичайно різноманітні. Я 
завжди проявляв інтерес 
до способу їх пересування, 
спостерігаючи за тим, як 
вони бігають та літають.

Ще більше я заціка-
вився будовою живих 
істот на уроках біології, 
й, коли у 9 класі моя вчи-
телька Людмила Ана-
толіївна запропонувала 
мені написати роботу для 
участі у цьому конкур-
сі, я з радістю погодився, 
оскільки хотів спробувати себе у ролі науковця. 
Одразу хотів тему, пов’язану з комахами, тому вона 
познайомила мене з Дмитром Вікторовичем, моїм 

науковим керівником, який і порадив мені тему 
цієї роботи та від якого я дізнався про один із 
напрямків зоологічної науки – функціональну 
морфологію - і дуже зацікавився будовою саме 
комах.

Згодом виявилося, що деякі екземпляри жуків, 
яких я збирав для роботи, мали дуже крихкі над-
крильця, тож було складно відокремити частину, 
яка нас цікавила, не пошкодивши її. 

Було досліджено спо-
соби та здатність до роз-
криття елітр у 9 видів, що 
належать до 4 родин ряду 
Твердокрилих (Coleoptera). 
Виготовлено препарати, 
за якими описано будову 
замків серединного шва 
елітр досліджуваних видів.
Показано, що замок елітр 
у жуків має асиметричну 
структуру та побудований 
за принципом «видел-

ка-розетка», особливості будови замка середин-
ного шва залежать від способу розкриття елітр.
Структура шва відрізняється у різних жуків залеж-
но від способу їх життя і поведінки, схожі адаптації 
можуть виникати у систематично віддалених видів 
жуків і вирішувати у них подібні завдання. З іншого 
боку, в систематично близьких видів форма замка 
може дещо відрізнятися.

Працювати над роботою було дуже цікаво. Я діз-
нався багато нового про працю науковця і отримав 
задоволення від виготовлення препаратів власни-
ми руками. Також у процесі роботи я дізнався, що 
функціонально-морфологічні дослідження (зокре-
ма ті, що проводив я сам) можуть мати не лише 
теоретичне значення, а й бути використаними в 
техніці. Цими питаннями займається наука біоніка.

Ідея: 
Досліджено механізм розкрит-
тя-закриття надкрилець у 
жуків, принцип дії якого може 
бути використаний у техніці. 
Загалом отримані результати 
покращили розуміння будови 
та еволюції цих комах.

Кінзерський Денис
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! « Проблемою для мого дослідження 
стало те, що лектиновмісні витяжки ро-
бляться від 1,5 до 2 годин. Це потрібно 
було робити власноруч, тобто збовтувати 
розчин майже без зупинки декілька го-
дин. 
Та чого не зробиш заради результату » !

Протягом останніх двох років  я вивчала лекти-
новмісні витяжки з рослин та їх вплив на еритро-
цити груп крові людини. Я хочу розповісти вам про 
свою роботу, яка називається «Фітогемаглюти-
ніни як діагностикуми для визначення груп кро-
ві».

Спочатку мене цікавило те, як 
на наш організм впливають різ-
ні харчові продукти. Це було та є 
актуальним завжди. Я перегля-
нула багато літератури з приводу 
харчування та знайшла дієти, які 
були створені для людей із певни-
ми групами крові. Так у мене з’я-
вилася ідея встановлювати групи 
крові харчовими продуктами. Але 
дізнавшись більше про лектини 
та їх специфічність, я обрала вже 
описані рослини та гриби. Тож моєю науковою ме-
тою стало створення алгоритму визначення груп 

крові за допомогою лектиновмісних витяжок із 
рослинної сировини. Для чого це потрібно? Цей 
метод є набагато економічно вигіднішим за 
методи генної та клітинної інженерії. 

Дослідів було зроблено 7, а у роботі представ-
лені тільки 4 (з сировин: Sophora japonica L., Lotus 
tetragonolobus L., Vicia cracca L. та Marasmius 
oreades BOLTON). Вони дозволили зробити табли-
цю аглютинації, представлену у дослідженні.

Зараз використо-
вують генно-ін-
женерні технології 
для виготовлення 
моноклональних 
цоліклонів, якими 
визначають групи 
крові. Фітогемаглю-
тиніни – екологічніші 
та дешевші індика-
тори. У майбутньому, 
впевнена, буду пра-
цювати у галузі при-

родничих наук. Я вважаю, що біологію неможливо 
вивчити, але можна вивчати усе життя.

Ідея: 
Лектиновмісні витяжки де-
яких рослин та грибів мо-
жуть стати індикаторами 
груп крові. Це економічно 
вигідний метод замість 
методів генної та клітинної 
інженерії.

Россовська Марія
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! « На дослідження на тему «Міжна-
родна економічна інтеграція України та 
Європейського Союзу» мене підштовх-
нули подорожі до країн-учасниць Єв-
ропейського Союзу. Я 
побачив умови життя 
європейців, стан еко-
номіки, культури та со-
ціальної сфери цих країн. 
Мої спостереження під-
тверджують і цифри – 
більшість країн-членів 
ЄС посідають найвищі 
сходинки у рейтингу 
найбільш комфортних 
для проживання країн 
та країн з найвищим 
рівнем якості життя. 
З цього часу моя мрія 
– побачити Україну серед країн ЄС, із 
високим рівнем якості життя для усіх 
верств населення, зі збереженими 
природними ресурсами, зі щасливими 
родинами і з надією на майбутнє » !

Більшість українців також прагнуть ба-
чити Україну повноцінним членом Євро-
пейського Союзу. Після подій Євромайда-
ну та зміни влади в Україні була підписана 
Угода про асоціацію між Україною та ЄС. 
Проте це лише перший крок. Шлях, який 
Україна повинна подолати для вступу 

до Європейського Союзу, ще довгий і тернистий. 
Завдання кожного свідомого українця, що планує 
жити і працювати в Україні, – будувати майбутню 
економічно міцну та політично стабільну державу. 

Своєю науковою робо-
тою я прагнув привер-
нути увагу до цієї про-
блеми, проінформувати 
учнів ліцею, своїх друзів, 
однолітків про перепо-
ни, які стоять на шляху 
України, про заходи, які 
необхідно здійснити у 
найближчі роки, а та-
кож довести, що досягти 
економічного зростання 
можливо, як і стати пов-
ноцінним членом Євро-
союзу.

У своїй роботі я дослідив визначення міжна-
родної економічної інтеграції різними вченими-е-
кономістами, проілюстрував форми міжнародної 
економічної інтеграції на прикладах угруповань 
країн сучасного світу та на прикладі Європейського 
Союзу як найуспішнішого результату міжнародної 
економічної інтеграції у світі, аргументував вибір 
вектору інтеграції у Європейський Союз як най-
більш доцільного, виклав результати проведеного 
SWOT-аналізу можливого вступу України до ЄС та 
аналізу відповідності стану України основним еко-
номічним критеріям вступу на сучасному етапі. Та-
кож було вивчено результати різних досліджень із 
оцінки очікуваних наслідків співпраці України та ЄС 
в рамках зони вільної торгівлі.

Ідея: 
Задля покращення перспектив 
вступу України до ЄС мають 
відбутися докорінні зміни в усіх 
сферах суспільно-економічно-
го життя країни. Автором за-
пропоновано відповідні заходи 
щодо реформ у фінансовій та 
економічній галузях для досягнен-
ня мети інтеграції України у ЄС.

Оганджанян Антон
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! « Коли я збиралася брати участь у МАН, у 
мене ще не було чіткого ба-
чення, про що саме я буду 
писати. Я лише знала, що пи-
сатиму роботу з економіки, 
адже в майбутньому зби-
раюся стати дипломатом і 
паралельно вивчати еко-
номіку чи бізнес. Однак 
одного разу, перегля-
даючи стрічку новин, я 
побачила статтю про 
авіакомпанію МАУ, і 
те, про що там було 
написано, мене над-
звичайно зацікавило. 
Я почала все більше 
цікавитися темою 
українських авіаперевезень та самим 
їх процесом, після чого я обрала саме 
цю тему за основу своєї наукової ро-
боти » !

Чому я обрала саме цю тему мого дослідниць-
кого проєкту «Ринок авіаперевезень в Україні»? 
Дуже цікаве питання. 

Довелося опрацювати чимало літе-
ратурних джерел, але матеріалів, скла-
дених українськими авторами, було 
недостатньо для вичерпного аналізу. Я 
використовувала праці закордонних 
авторів, написаних англійською мо-

вою, та власноруч виконувала переклад частин, 
необхідних для моєї роботи. Також я листувалася з 
кандидатом економічних наук і, разом з тим, люди-
ною, що має досвід роботи у сфері авіабізнесу, який 
надіслав мені цінну статистичну інформацію щодо 
діяльності ринку авіаперевезень України та інші ко-

рисні статті, у тому числі 
його авторства. До того ж 
я мала чудову можливість 
особисто спілкуватися з 
працівником авіакомпанії 
МАУ, що дало мені мож-
ливість скласти реаліс-
тичну картину всього, що 
зараз із нею відбувається. 

Під час створення 
роботи «Ринок авіапере-
везень в Україні» я спро-
бувала реалізувати себе 
у тій галузі, де ще ніколи 
не працювала. Завдяки 
цьому я краще пізнала не 

лише тему, яку розкривала, а й саму себе та «ази» 
економіки.

У своїй роботі я прагнула максимально систе-
матизувати всі необхідні дані про вітчизняний та 
світовий ринок авіаперевезень, тенденції його ді-
яльності та розвитку. Мені вдалося створити цілісну 
картину функціонування ринку авіаперевезень в 
Україні та визначити його основні проблеми й пер-
спективи розвитку. Я висувала й власні ідеї щодо 
можливих напрямів подальшого розвитку авіа-
компанії МАУ і була б дуже щасливою, якби вони 
справді зацікавили керівництво компанії та були 
втілені у реальність. 

Ідея:
Дослідження теоретичних аспектів 
функціонування ринку авіапереве-
зень та світових тенденцій його 
розвитку дозволило ідентифіку-
вати особливості, проблеми та 
перспективи цього ринку в Україні 
та запропонувати першочергові 
напрями подальшого розвитку га-
лузевоутворюючої компанії МАУ.

Озерська Єлизавета
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! « Крім того, я планую презентувати 
довідник компанії Dior і дуже сподіваюся, що 
мої кольороназви будуть розміщені на багато-
мовному сайті компанії. На фоні популяризації 
бренду в Україні це сприятиме популяризації 
української мови у світі. Я буду докладати зу-
силь, щоб це відбулося саме з моєю допомо-
гою, а в подальших дослідженнях хотілося б 
вивчати і пропонувати переклад кольороназв 
інших відомих французьких брендів » !

Якось, обираючи подарунок для подруги в од-
ному з київських магазинів косметики, я ніяк не 
могла знайти на етикетці помади Dior назву кольо-
ру українською мовою. 
На моє запитання про 
переклад назв кольо-
рів українською мовою 
консультант відповіла, 
що в їхньому магазині, 
на жаль, такого не ро-
блять. З того часу я по-
чала у магазинах звер-
тати увагу на те, чи має 
товар назву кольору і, 
якщо має, то наскільки 
вона цікава й милозвуч-
на. Після дослідження 
мною назв кольорів 
предметів гардеробу та фарб для декору фран-
цузькою мовою виникла зацікавленість колірною 
лексикою. Я постійно переглядаю відеоінтерв’ю з 

власниками будинків мод, ательє, виробниками 
косметики, відвідую заходи Don’t take fake, щоб 
краще зрозуміти всі тонкощі створення продук-
ції. 

Переглянувши рубрику «Макіяж» на сайті 
компанії Dior, я впевнилася, що всі помади 
й блиски мають цікаві назви відтінків, але 
жодної назви кольору помади з україн-
ським перекладом. Відтінки, представлені 
в українському сегменті ринку, мали лише 
номери або назви англійською чи росій-
ською мовами. Мене настільки охопило 
бажання передати французькі назви 
українським споживачам, що привабли-
ві українські варіанти перекладу прихо-

дили в голову ще на етапі збору.
У ході дослідження я написала лист імідж-ди-

ректору компанії Пітеру Філіпсу, щоб дізнатися, як 
саме вигадуються назви для 
відтінків помад. Відповіді не 
отримала, і тому планую під 
час літніх канікул потрапити 
у маркетинговий відділ ком-
панії і дізнатися, як саме про-
ходить процес найменуван-
ня кольорів, чим керуються 
при виборі назв, скільки лю-
дей залучено у цей процес.

У результаті проведеної 
роботи мною було створе-
но ілюстрований французь-
ко-український довідник 
назв кольорів помад Dior. 

Мій довідник має сподобатися компаніям, які пред-
ставляють бренд Dior в Україні, власники магазинів і 
консультанти зможуть використати українські наз-
ви на сайтах і в каталогах, завдяки чому продукція 
Dior буде дійсно виглядати як товар класу «люкс», а 
не як підробка.

Ідея: 
Запропоновано привабливий 
для українського покупця пе-
реклад назв кольорів помад і 
блисків для губ Dior, що буде 
корисним як для українських 
покупців бренду, так і для 
компанії Dior для створення 
української версії сайту.

Германенко Ольга 
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! « Звичайно, молодь хоче мати свій 
індивідуальний стиль і таким чином при-
вертати до себе увагу. Деякі підлітки, що 
захоплюються написами 
на одязі, не підозрюють, із 
якими текстами вони ви-
ходять у світ. Саме така 
людська необізнаність 
спонукала мене до вив-
чення цієї теми. Дослід-
ження було варто усіх 
моїх зусиль: я здійснила 
опитування багатьох 
підлітків, які носять 
футболки, підрахува-
ла статистику, спи-
раючись на рівень 
обізнаності у пере-
кладі написів із англійської мови » !

і

Футболка – це не просто повсякденна річ, 
яку носить кожна людина, це засіб для само-
ствердження та комунікації. Людина, одягаю-
чи футболку з написом, несе на собі послання 
для кожного з нас. Візуальний сигнал відіграє 
ключову роль у передачі інформації. У пи-
таннях міжособистісних відносин для бага-
тьох людей візуальне враження про інших 
людей є визначальним.

Надзвичайно актуальним і важли-
вим є факт персональної відповідально-
сті за інформацію, яку носимо на собі, і 
вкрай необачно сподіватися на те, що всі 
навколо не знають іноземної мови і не 

розуміють, що написано на вашому одязі. Іноді такі 
написи можуть бути просто безглуздими фразами 
або містити образливу лексику. Таким чином, при 
купівлі одягу з написами англійською мовою слід 

обов’язково враховувати 
їх зміст. 

У наш час техногенної 
комунікативної закритості 
у людини виникає бажан-
ня деякою мірою компен-
сувати цей дефіцит спіл-
кування, а у таких текстах 
на футболках реалізується 
комунікативна потре-
ба людини, тому саме на 
футболках знаходять своє 
втілення найважливіші 
функції мови – експре-
сивна і апелятивна, які, 
певним чином, конструю-

ють спілкування, транслюють думки і сподівання, 
спонукають адресата до цільової ментальної або 
поведінкової реакції. У цьому плані заслуговують 
на особливу увагу тексти з позитивно-емоційною 
установкою, покликані підбадьорити людину, все-
лити оптимізм, підняти настрій, відвернути її від 
сумних думок.

Безперечно, особиста справа кожної людини, 
у що їй одягатися. Але хочеться, щоб люди носили 
гарні речі, розуміючи написи на них, і щоб ці напи-
си були насправді наповнені сенсом та гарним гу-
мором. Незважаючи на те, що опитування носіїв 
футболок та збір інформації були складними, напи-
сання роботи було дуже цікавим, насамперед, для 
мене. Мені подобається англійська філологія, саме 
тому в майбутньому моє життя буде обов’язково з 
нею пов’язане. 

Ідея: 
Виявлено найбільш поширені 
теми написів на футболках, 
встановлено значення та при-
чини вживання саме таких тем. 
Результати роботи будуть ко-
рисні українським виробникам 
одягу задля вивчення найбільш 
трендових тем у сучасній єв-
ропейській спортивній моді. 

Денисенко Світлана
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! « Коли знання мови 
були на достатньому 
рівні, у мене з’явилася 
змога і бажання дотор-
кнутися до літератури 
німецьких авторів. На 
етапі пошуку теми до-
слідження мене здиву-
вало те, що більшість 
сучасних німецькомов-
них романів пов’язані з 
темою Другої Світової 
війни. Я згадала, що Франк-Вальтер Штай-

нмайєр (Президент Німеччини) публічно 
приніс свої вибачення, визнав скоєні нім-
цями воєнні злочини » !

Я кілька років поспіль поглиблено вивчаю ні-
мецьку мову, тож у своєму проєкті  вирішила по-
єднати мої захоплення: німецьку мову та сучасну 
літературу.

Виявилося, що він не перша високопо-
ставлена особа зі складу німецького уряду, 
хто висловив свій жаль. Німецький філософ 
Карл Ясперс ще у 1946 році пояснив несві-
доме відчуття провини кожного німця. 

Перш ніж обрати роман Дженні Ер-
пенбек «Прокляття дому», я перегля-
нула різні твори провідних сучасних 
німецьких письменників, але саме ця 
книга викликала моє захоплення, мене 

вразила форма роману, його ідея, метафоричність, 
стиль, складність, хоча назва та його початок ви-
явилися оманливими й у мене виникли запитання.

Оскільки зворотнього 
зв’язку з письменницею 
Дженні Ерпенбек немає, 
я вирішила звернутися 
до Христини Назаркевич, 
перекладачки роману 
«Прокляття дому». Вона 
відповіла на мій запит у 
соціальній мережі, а зго-
дом люб’язно відповіла на 
всі мої запитання стосов-
но роману і його авторки. 
Саме Христина Назарке-
вич звернула мою увагу на 

важливі деталі твору, надала зміст свого інтерв’ю 
з Дженні Ерпенбек, а також порадила пошукати у 
всесвітній мережі все, що пов’язано з Доріс Каплан, 
якій адресована присвята. Я знайшла документи, 
фотографії, листи, пов’язані з єврейською дівчин-
кою Доріс. Мене вразила історія трагічної загибелі 
дівчинки, а листи до матері стали справжнім шо-
ком.

Знайомство з цим твором змінило мій світогляд, 
а також ставлення до сучасної літератури. Цим про-
єктом я хочу привернути увагу українського чита-
ча до таких складних і важливих творів. Тому своє 
майбутнє хочу пов’язати з дослідженнями у сфері 
філософської літератури та мрію популяризувати 
українських письменників за кордоном. 

Ідея: 
Встановлено прототипів ро-
ману Дженні Ерпенбек «Про-
кляття дому» та доведено, 
що прихований мотив появи 
цього роману – це «німецька 
провина» – те, що відчувають 
німці перед іншими народами 
та перед собою.

Кондратюк Аліса
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! « А на фініші свого дослідниць-
кого марафону я взагалі зробила своє 
маленьке відкриття: вивчаючи мовні 
запозичення із нашої мови у будь-якій 
іншій, ми можемо дізнатися, а чим ми 
цікаві решті світу » !

Я вивчаю японську мову вже 4 роки, мене захо-
плює її дивовижна мелодійність, мудрість висловів 
та багатозначність кожного слова. З іншого боку, я 
володію російською мо-
вою. Мені завжди подо-
балось, як одна буква чи 
наголос у ній може змі-
нити ціле слово, як ба-
гато є способів сказати 
одне й те саме різними 
словами. Це мотивува-
ло мене шукати більше 
цікавих фактів про оби-
дві мови, а також поди-
витись на їх контакти.

У минулому році я 
писала роботу на тему 
«Семантика російських 
та японських прислів’їв» й відкрила для себе пласт 
лексики під назвою «запозиченні слова», першим 

із яких було слово «ікра» ( いくら-/ikura/ - ікра). 
Звичайно, я одразу згадала про ніндзя та суші, 
що є запозиченнями з японської мови.

Саме праця над пошуком інформації про 
ці слова наштовхнули мене на пошуки за-
позичених слів у японській та російській 
мовах. Коли слів набралося багато, то я 
зрозуміла, що просто походженням сло-
ва і поясненням справа не обмежиться, 
потрібно було ще і розподілити слова за 
категоріями. Однак я не змогла знайти  
«готової» класифікації для російської та 
японської мов, отож вирішила створити 

свою, спираючись на вже існуючі. Як з’ясувалося у 
процесі роботи, слова, що потрапляють в іншу мову, 
сильно змінюються, і, щоб зрозуміти, як саме це від-

бувається, я звернулася за 
порадами до експертів в об-
ласті філології. Це допомогло 
мені зрозуміти причини від-
мінності транслітерації у за-
позичених словах, розібра-
тися у тому, як відбувається 
процес семантичних і гра-
матичних трансформацій. 

За допомогою запозиче-
них слів можна дійти виснов-
ків, що саме в мові-донорі ці-
кавить мову-реціпієнт, а це 
дозволяє краще зрозуміти 
особливості міжнаціональ-

ного культурного обміну, оскільки слова не перехо-
дять у мову самі по собі: вони туди «мігрують» услід 
за якимось поняттям із матеріальної чи духовної 
культури, яке стає цікавим тому чи іншому народу. 

Ідея: 
• взаємозапозичення у будь- 

яких двох мовах дозволяють 
зрозуміти особливості міжна-
ціонального культурного об-
міну; 

• вивчаючи, які саме слова 
взяли від нас інші мови, ми 
дізнаємося, чим ми цікаві ін-
шим націям.

Кочерженко Емілі
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Джерелами запозичень із японської мови у російську і навпаки є тематичні 
групи слів, що наведені вище. Існує відмінність між обставинами запозичень 
із японської та російської мов. Переважна більшість (76 із 83) досліджених  
запозичень із японської мови у російську є іменниками. Більшість  запозичених 
слів в обох мовах належать до загальної тематичної групи «елементи 
національної культури».
З’ясовано, що запозичені слова адаптуються до фонетики мови-реципієнта. З’ясовано, що запозичені слова адаптуються до фонетики мови-реципієнта. 
Деякі слова, при запозиченні в російську, мають словотворчий потенціал. 

Методи: аналітичний, синтетичний, описовий.

Хід роботи: збір запозиченних лексем з японської та російської мов; опрацювання тематичних груп 
запозичень; аналіз використання запозичень; створення класифікацій тематичних груп запозичень.

Аспекти вивчення: сфери їх вживання,  граматичні, семантичні, фонетичні, графічні зміни, 
що відбувались під час запозичень; виникнення нових слів у мові-реципієнті під впливом запозичень. 

Панкратова Наталія Василівна, 
вчитель російської мови та літератури 

школи І-ІІІ ступенів №25 

Шевченківського району м. Києва
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! « У дитинстві однією з 
моїх улюблених казок була 
казка про мудру дівчи-
ну. Коли я проводила своє 
дослідження, для мене 
приємною несподіванкою 
стало те, що у кримських 
татар є схожа казка – казка 
про розумну дочку скота-
ря. Ці казки мають подібну 
структуру та схожих персо-
нажів, при цьому кримські 
татари наділили твір своїм 
неповторним національ-
ним колоритом. Оскільки я 
не знайшла переклад казки 

українською або російською, я здійснила 
переклад самостійно » !

В останні роки світ заговорив про кримських 
татар після виступу Джамали на Євробаченні, яка 
через пісню донесла історію свого народу, а та-
кож після анексії Криму, 
через яку багато з них 
вкотре втратили свою 
домівку. Ми чули про 
Кримське ханство, про 
депортацію, про тяжку 
долю цього народу, який 
протягом історії зазна-
вав численних утисків. 
Кримськотатарському 
народу доводилось від-
стоювати свою мову та 
культуру, землю, тери-
торію та право на існу-
вання як нації загалом. 

У вересні 2019 року я почала вивчати кримсько-
татарську мову та культуру. Саме тому, що культу-

ра українців та культура кримських татар мають 
багато спільних рис, я вирішила детально до-
слідити ці подібності на прикладі фольклорних 
творів, а саме казок. 

Казки – перший фольклорний жанр, із 
яким ми стикаємось у своєму житті. На-
родні казки передають мудрість пращурів, 
навчають і виховують найкращі людські 
якості у дитині. Деякі українські та крим-
ськотатарські народні казки мають спіль-
ні сюжетні риси, образи, літературні осо-
бливості. Важливим завданням роботи 
було також дослідити джерела похо-

дження народних казок.

Я сподіваюсь, що результати мого дослідження 
будуть становити не лише наукову цінність, а й на-
дихнуть кожного вивчати фольклор. І хоча для себе 
я обрала зовсім іншу професію, вивчення культури 
та мови кримських татар планую продовжити. 

Ідея: 
Визначено, що українські та 
кримськотатарські казки мають 
багато спільних сюжетів, об-
разів та героїв, а також уперше 
зроблено переклад українською 
кримськотатарської народної 
казки «Туварчынынъ акъыллы 
къызы» («Розумна дочка ско-
таря»).

Панащук Софія
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! « Одного разу на 
одній із виставок у Книжковому Ар-
сеналі я побачила презентацію книги 
німецької письменниці Каті Брандіс 
«Фрістайлерка». Яким же було моє 
здивування, коли Посольство Німеч-
чини та Федеральний Президент 
Франк-Вальтер Штайнмайер з нагоди 
святкування десятирічного ювілею 
PASCH-ініціативи подарували моїй 
школі саме цю книгу! Це і стало вели-
ким кроком до розробки нових ідей » !

Я цікавлюсь вивченням іноземних мов, але 
німецька – найулюбленіша серед них. Я ви-
вчаю її з першого класу в школі, відвідую курси 
«Wiederstrahl» при 
Посольстві Австрії та 
беру участь у проєк-
тах Гете-Інституту. Своє 
майбутнє я хочу пов’я-
зати саме з німецькою, 
навчаючись у вищих 
навчальних закладах 
країн, де вживається ця 
мова. Для цього я по-
глиблюю свої знання не 
тільки на заняттях, а й 
під час дозвілля.

Роман виявився дуже цікавим, проте і вель-
ми непростим для прочитання п’ятнадцятирічною 
школяркою. Оскільки він розрахований на аудито-

рію носіїв мови, велика кіль-
кість лексики була для мене 
незнайомою. На мою думку, 
ця тема структурно-семан-
тичних особливостей дієслів 
з невідокремлюваними пре-
фіксами у німецькій мові є 
досить актуальною на даний 
час у зв’язку з виникненням 
багатьох нових слів, які мо-
жуть мати у своєму складі 
префікс. Але працюючи зі 
словниками та з допомогою 
мого наукового керівника, 
крок за кроком я опанувала 
цей твір, паралельно відкри-

ваючи для себе все нові й нові відтінки, які надають 
дієсловам невідокремлювані префікси. 

На мою думку, ХХІ століття – це час, який дає 
нам багато нового саме у відкритті кордонів, ви-
вченні мов і культур, а особливо у науковому плані. І 
тому я вважаю, що кожний повинен відкривати для 
себе завжди щось нове, неосвоєне раніше. 

Ідея: 
Показано, як на прикладі ху-
дожнього твору можна роз-
крити та обгрунтувати зна-
чення та роль невідокремлених 
префіксів у німецькій мові, які 
надають особливого шарму як 
словам, так і цілим реченням, 
у яких ці слова вживаються.

Рітченко Інна
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! « А для мене особисто 
поштовхом до написан-
ня дослідження стало 
відвідування експози-
ції Національного музею 
історії України у Другій 
світовій війні, де від-
булося знайомство з 
донькою цієї непе-
ресічної постаті – Наталкою Осьмак, 
яка знайомила гостей музею з історією 
свого батька » !

З огляду на те, що у 2020 р. виповнюється 130 
років від дня народження Президента Української 
головної визвольної ради Кирила Осьмака і 60 ро-
ків від дня його смерті, з’я-
вилася суспільна потреба 
звернутися до цієї особи-
стості, забутої і на довгий 
час викресленої із історії 
України радянською тота-
літарною системою. 

Роботу над дослідженням я розподілила 
на кілька етапів:

1) провела роботу в Національній істо-
ричній бібліотеці України з метою відбору 
наукових праць із означеної тематики та 
подальшого опрацювання;

2) у Галузевому державному архіві 
Служби безпеки України дослідила ар-
хівно-слідчу справу Кирила Осьмака для 
уточнення окремих життєвих штрихів 

його біографії (ГДА СБУ. – Архівно-слідча справа № 
73222 К.І. Осьмака у 6 т.);

3) у Національному музеї історії України у Другій 
світовій війні опрацювала 
епістолярну колекцію та інші 
реліквії;

4) у межах краєзнав-
чих студій відвідала місця 
у Києві, що пов’язані з ім’ям 
Кирила Осьмака: Байкове 
кладовище, де у 2004 р. було 
перепоховано його прах та у 
2007 р. встановлено пам’ят-
ний хрест; вул. Кирила Ось-
мака у селищі Бортничі Дар-
ницького району м. Києва.

Під час зустрічі з Натал-
кою Осьмак я записала ін-
терв’ю, у якому донька Пре-
зидента УГВР розповіла про 
тернистий шлях, який їй до-

велося подолати для увічнення пам’яті свого бать-
ка. Диск із записом додано до роботи.

Вивчаючи вплив та значення спадщини Кирила 
Осьмака, я брала участь у роботі таких наукових 
конференцій:

Міжнародній науковій конференції «VІІ Між-
дисциплінарні гуманітарні читання», присвяченій 
100-річчю Національної академії наук України (21 
листопада 2019 р.); ХVIII Міжнародній конференції 
студентів, аспірантів та молодих вчених «Шевчен-
ківська весна – 2020» (13 березня 2020 р.); ІХ Все-
українських драгоманівських читаннях молодих 
істориків «Україна в європейській та світовій історії: 
актуальні проблеми сучасного й освітнього дис-
курсу» (19 березня 2020 р.).

Ідея: 
На основі комплексного ви-
користання різних джерел 
реконструйовано життєвий 
шлях Президента Україн-
ської головної визволь-
ної Ради Кирила Осьмака. 
Відродження пам’яті про 
видатного українця зміцнює 
націю в час безкомпромісної 
боротьби за соборну та не-
залежну Україну.

Білоус Сніжана
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  ! « Своє подальше 
життя я хочу пов’язати 
з археологією. Це наука, 
якої не торкається час. 
Крім того, археологія ба-
гатогранна: ти повинен 
бути науковцем і худож-
ником – мати уяву, про-
те не поринати у неї, та 
мати аналітичний склад розуму. Більше 
того, вона є прикладною – ти маєш 
змогу відчути історію на дотик і бути 
першовідкривачем » !

Поштовхом до написання роботи стало особи-
сте захоплення археологією як такою, історією Ки-
ївської Русі та рідного міста зокрема. Софія Київська 
є пам’яткою світового 
масштабу, й досліджен-
ня її території є неймо-
вірно відповідальним та 
цікавим. 

Це вже друге дослідження, проведене 
мною, що стосується Софії Київської. Я особи-
сто брала участь в експедиції, яка проходила 
влітку 2019 року на теренах Софійської са-
диби під керівництвом Т. А. Бобровського, 
відвідувала та виступала на конференціях, 
що стосуються археологічних досліджень 
(Дитяча науково-практична археологічна 
конференція «АРХЕОЛОГІУМ», ІХ Всеукра-
їнські драгоманівські читання молодих 

істориків «Україна в європейській та світовій історії: 
актуальні проблеми сучасного наукового й освіт-
нього дискурсу», Міжнародна науково-практична 

конференція «Теорія і прак-
тика розвитку наукових 
знань», XVІІ міжнародна 
конференція студентів, ас-
пірантів та молодих вче-
них «Шевченківська вес-
на-2019»). Під час роботи 
мені пощастило поспіл-
куватися з багатьма до-
слідниками Софії Київської. 
Крім того, я відвідувала 
лекції, які проходили на базі 
Державного історико-ар-
хітектурного заповідника 
«Стародавній Київ».

Першим етапом у написанні цієї роботи стало 
минулорічне дослідження лазні у дворі митропо-
личої садиби на території Софії Київської. Вже влітку 
2019 року мені пощастило брати участь у розкопках 
на території заповідника. Потім – збір інформації, 
дослідження літератури, історичних джерел, спіл-
кування з науковцями і, нарешті, ретельний аналіз 
і узагальнення отриманого матеріалу, щоб мати 
змогу зробити власні висновки та досягти своєї 
мети – скласти карту вірогідного ансамблю Софії 
Київської у ХІ – ХІІ ст. у контексті сучасного міста та 
спробувати відтворити архітектурне наповнення 
митрополичої садиби на її теренах. Час, проведений 
за дослідженням цієї теми, був наповнений безліч-
чю цікавих подій, роздумів та емоцій.

Ідея: 
Складено карту гіпотетичної 
забудови частини Києва ХІ-ХІІ 
ст., ядром якої є Софійський со-
бор – тобто визначено архітек-
турно-містобудівний ансамбль, 
що складався з самого собору, 
його садиби з будівлями, Геор-
гієвської та Ірининської церков 
та Золотих воріт.

Бухаріна Поліна
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! « Чому я обрала саме цю тему наукової 
роботи? Я з дитинства люблю і часто вживаю 
мед, але він увесь вибра-
ний із рамкових вуликів, 
які тільки у ХІХ столітті 
винайшов Іван Прокопо-
вич. Одного разу почула 
захопливу радіо-розповідь 
про бортництво – лісове 
бджільництво, і подумала, 
якщо я вперше чую про це, 
то що інші люди про ньо-
го знають? Так зародилася 
ідея дослідити цей давній 
промисел, який зберігся в 
Україні донині » !

і

Для того, щоб реалізувати свій задум, я склала 
план дій. Спершу я познайомилися з Максимом 
Фірсовим – гостем програми, який розповідав про 

бортництво, далі проаналізувала наукову літера-
туру та інтернет джерела, відвідала Національ-
ний музей бджільництва України. Наступним 
кроком було знайомство з представниками 
промислу, тому й було вирішено поїхати в ек-
спедицію. Наша поїздка була прямувала від 
Північного Полісся до сіл Олевського райо-
ну Житомирської області: Будки, Копище, 
Майдан-Копищанське та Млинок. 

Ще в Києві науковий керівник по-
передив, що бортники досить закриті 

люди, тому існував ризик не отримати потрібну ін-
формацію від носіїв. Ми вирішили під час знайом-
ства пригощати господарів згідно з українською 

традицією свіжою хлібиною 
та солодощами, це мало на-
лаштувати респондентів до 
відкритої бесіди, адже експе-
диція мала стати моїм пер-
шим досвідом досліджень.

У перший день експедиції 
ми відвідали два села, заїха-
ли до чотирьох бортників, 
але змогли побачити тільки 
двох. У бортника Вільяма 
Лама ми провели більше 
трьох годин. Пан Вільям 
пригостив нас чаєм, проде-
монстрував використання 
бортного інвентаря, показав 

у лісі свої колоди, закріплені високо на деревах. Я 
зробила багато фото і відео.

Наступні знайомства й інтерв’ю були також ці-
кавими та інформативними, але найбільше мені 
запам’яталася розповідь найстаршого бортника – 
Мартиновця Густима Арсеновича із села Копище. 
Хоча йому 91 рік, пан Густим багато пам’ятає і він 
розповів нам вражаючу історію свого сирітського 
повоєнного дитинства. Під час інтерв’ю бортник ді-
лився з нами почуттями любові та поваги до бджіл, 
рідної землі, людей. Розповідаючи про важливість 
кожної бджілки, пан Густим називав її «Божою ко-
махою», провів із нами досить багато часу і наголо-
сив, що для нього бортництво і ритуал, і промисел.

Ідея: 
Увійшовши до Національного пе-
реліку нематеріальної культур-
ної спадщини України, бортни-
цтво Полісся потребує охорони, 
збереження та популяризації. 
Першочерговим завданням нау-
ковців є просування цього куль-
турного набутку українства до 
відповідного списку світового 
надбання ЮНЕСКО.

Кушнір Ярослава
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! « Одного разу, слухаючи му-
зику, випадково почув рядки на-
ступного змісту: «An it’s the end of 
the line of the final journey Enemies 
leaving the past And it’s American troops and the 
German armyj oining together at last» («це кінець 
останньої подорожі, ворожнеча залишилася в 
минулому і американські військові та німецька 
армія наостанок об’єдналися»). Увагу привернув 
незрозумілий для мене зміст цих рядків, а не-
вдовзі я дізнався, що ця пісня називається «The 
last battle» («Останній бій»), виконує її шведська 
рок група «Sabaton». В історії створення цієї пісні 
було сказано, що вона присвячена бою за замок 
Іттер та його учасникам, як зовсім різні люди з 
різних країн, з різними поглядами на життя та 
цінностями об’єднуються заради досягнення 
спільної мети.

У майбутньому я бачу себе політологом або ди-
пломатом, тому вважаю за потрібне наполегливо 
досліджувати історію як корисний досвід, який вар-
то враховувати людству.

Протягом останніх років мене 
постійно цікавила історія Другої 
світової війни. Особливо мене 
цікавили дослідження, які роз-
кривали певні маловідомі аспек-
ти подій, пов’язаних із перебігом 
Другої світової. 

Навіть через 75 років по її за-
вершенню залишається багато 
білих плям, однією з них є бій за 
замок Іттер.

У ході досліджен-
ня подій, пов’язаних 
із цим боєм, я зібрав 
багато інформації про 
його учасників. Об’єд-
наний загін амери-
канських військових 
під командуванням 
капітана Джона Лі та 
військовослужбовців 
Вермахту під коман-
дуванням майора 

Йозефа Гангля мав захищати французьких в’язнів 
(Едуарда Даладьє, Поля Рейно, Леона Жуо, Міше-
ля Клемансо, Моріса Гамелена, Максима Вейгана, 
Франсуа де Ля Рока, Жана Боротри, Марселя Гра-
нджера, Альфреда та Марі Кайо) від військовослуж-
бовців 17 панцергренадерської дивізії SS «Ганс фон 
Берліхінген», які діяли у лісах поруч із замком Іттер. 
Мене вразила ця нетипова історія!

Переді мною постав весь перебіг подій бою за 
замок Іттер без прикрас та перебільшень. На жаль, 
в Україні мало хто знає про цей бій, незважаючи на 
всю його неординарність і, певною мірою, унікаль-
ність. Тому, на мою думку, дослідження стане вда-
лою спробою подолати білі плями завершального 
періоду Другої світової війни на території Європи.

Литвин Володимир
І ця мета може бути напрочуд банальною 

– зберегти життя собі та іншим. Адже най-
більша цінність, що зали-
шається незмінною крізь 
віки, – людина » !

Ідея: 
Історико-антропологічний 
аналіз об’єднання американ-
ських та німецьких військових 
задля порятунку французьких 
в’язнів замку Іттер (Австрія) 
дозволив охарактеризувати 
бій через його сприйняття 
учасниками подій та дійти 
висновку, що єдина незмінна 
крізь віки цінність– це життя 
людини.
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! « Результатом мого наукового пошуку 
стали публікації та апробації на міжнародних 
конференціях, де репрезентований мною ма-
теріал віднайшов однодумців та зацікавив 
іноземних науковців, які запропонували мені 
надрукуватися в угорському журналі » !

Чому саме Лавріненко? Все почалося з літера-
тури. Рік тому, працюючи над науково-дослідниць-
кою роботою про Остапа Вишню, я не міг не звер-
нути увагу на те, яким 
цінним є доробок Юрія 
Лавріненка для відтво-
рення історичної дійсно-
сті. Саме тоді я задумав-
ся: «Чому Лавріненко є 
настільки відомим се-
ред літературознавців, 
але досі ігнорованим іс-
ториками й історичною 
наукою в цілому?»

Для початку варто 
було б задокументува-
ти одну істину: ми є на-
цією «без ґрунту». Нас 
стільки разів «виривали 
з корінням» із рідного дому, що наша прив’язаність 

до будь-якої конкретної географічної місцевості 
залишилася лише у підсвідомості – голосом іс-
торичної пам’яті, не більше. Наша національна 
думка «жила на валізах», вона вже давно не 
має воістину свого дому. Українська ідея із 
початку ХХ століття, після краху української 
революції 1917-21  рр., мусила стати мандрів-
ною.

Пізніше відомий український емі-
грант-літературознавець Юрій Шевельов, 
оповідаючи про свою діяльність в МУРі, 
напише: «…Якщо не могло бути бать-
ківщини на географічній мапі, ми могли 
збудувати батьківщину в наших душах». 

Врешті-решт, якщо наша національна ідея в цілому 
була вимушена перетворитися на мандрівну, стати 
безхатьком навіть «на родіні» (за Іваном Багряним), 

то фізичне переміщення пе-
ретворилося лише на зви-
чайну умовність.

Я запалав ідеєю розпо-
вісти світові про видатну 
особистість   науковця, чиї 
праці допоможуть заповни-
ти безліч білих плям в історії 
минулого століття. Основ-
ною проблемою стало те, що 
більшість особистих доку-
ментів науковця зберігаєть-
ся в архівах США, переважно 
в архіві ім. Дмитра Антоно-
вича УВАН. Недоступність 
цих матеріалів часто «зв’я-

зувала руки», проте залишила багато перспектив 
для майбутніх досліджень.

У майбутньому я мрію донести голос Лаврінен-
ка до широких мас крізь художній фільм, бо переко-
наний, що ніщо не здатне доторкнутися до людської 
душі так тепло, як це може зробити мистецтво.

Ідея: 
Життя та історико-культурни-
цька діяльність Ю. Лавринен-
ка є переконливим свідченням 
його позиції громадянина, який 
прагнув розповісти своїм су-
часникам і нащадкам правду 
про змучену таборами, голо-
дом, терором Україну та закли-
кав протистояти насиллю, бо-
ротися за свободу слова й духу.

Приймак Олексій
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! « За допомогою ламп, дат-
чиків і контролерів у гроубоксі 
встановлюється оптимальний 
рівень освітленості, темпера-

тури і вологості. Власнику досить контролю-
вати процес домашнього вирощування за до-
помогою програми на смартфоні і час від часу 
додавати воду і живильний розчин у резервуар » !

Мене особливо цікавлять питання, пов’язані зі 
створенням програмованих логічних контроле-
рів (ПЛК), які отримали за останні роки бурхливий 
розвиток у мікроелек-
троніці. Адже тисячі ре-
алізацій із використан-
ням ПЛК здійснюють 
керування складними 
технологічними проце-
сами в різних галузях, 
що забезпечує досяг-
нення  високих показ-
ників ефективності при 
низькій вартості.

Зараз надзвичайно 
актуальною стала тема 
здорового харчування 
та використання еколо-
гічно чистих продуктів, а все це, виявляється, мож-
на організувати в домашніх умовах.

Спочатку ми здійснили реалізацію проєкту 
«Універсальний клімат-контролер для інку-
батора» – вдосконалену модель у порівнянні 
з уже існуючими моделями, що мала зруч-
ний інтерфейс та дозволяла здійснювати 
основні налаштування. Розробка успішно 
використовується у нас на дачі пару років 
поспіль, проте я не збирався зупинятися на 
досягнутому, з’явилися нові ідеї для більш 
масштабного проєкту. Хотілося враху-
вати деякі недоліки попередньої роботи, 
а також реалізувати свої нові знання та 
досвід.

Майже три літні місяці велась робота над но-
вим проєктом – високотехнологічною системою 
домашніх теплиць гроубокс (від англійського тер-

міну GrowBox), що включа-
ла розробку програмного 
забезпечення контролера, 
який відповідає за автома-
тизацію процесу (мова про-
грамування С++), та власне 
технічну реалізацію, тобто 
створення контролера, роз-
робку дизайну, монтування 
та оформлення гроубокса.

Результатом тривалої, наполегливої та надзви-
чайно цікавої роботи і став мій проєкт «Комплек-
сний клімат-контролер для гроубокса», універ-
сальність якого полягає в тому, що його можна 
використовувати для різних режимів кліматичного 
регулювання та спостереження за процесом виро-
щування рослин у домашніх умовах, забезпечуючи 
максимальну оптимізацію та керованість даною 
системою.

Ідея: 
Створено програму – ком-

плексний клімат-контролер  для 
теплиці, за допомогою якого 
можна просто і зручно контро-
лювати процес вирощування 
рослин, зробити його автома-
тично регульованим і макси-
мально ефективним.

Калічак Юрій
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Упродовж останніх трьох років я проявляв 
інтерес до можливостей офісного програмно-
го забезпечення Microsoft Office, особливо до 
додатку Visual Basic for Application, який доз-
воляє виконувати окремі завдання для про-
грамування. 

На опанування Visual Basic я витра-
тив близько 2000 годин, використовуючи 
можливості Internet-занять та спеціалі-
зованих курсів, навчився професійно ви-
користовувати програмне забезпечення 
пакету Microsoft Office й розробив до-
даток для використання можливостей 
Excel та Outlook для автоматичного 

розсилання великої кількості електронних листів, 
спробував реалізувати мої навички у розробці мо-
дуля для управління та обліку в сфері торгівлі. Ідея 

розробки модуля додатку 
виникла після знайомства 
з окремими спеціальними 
програмами для обліку, 
наприклад, 1С Бухгалтерія, 
з метою вивчення їх мож-
ливостей та оптимізації 
практичного використання 
у малому та середньому 
бізнесі.

Розроблений мною мо-
дуль дозволяє сторонам, які 
беруть участь у реалізації 
товарів, вести обіговий об-
лік та отримувати по ньому 
звітність. З боку покупців – 
це можливість обирати то-
вари на Internet-ресурсах 

власників, переглядати характеристики, зовнішній 
вигляд, самостійно замовляти та відслідковувати 
рух товару, отримувати на електронну пошту звітні 
листи по кожній операції з товаром. А для продавця 
– це створення ланцюжка «продавець – покупець» 
з метою відслідковування наявності товару на 
складі, вивчення попиту на окремі позиції, можли-
вість за допомогою засобів Excel проводити аналіз 
обігу, впливати на попит та пропозицію товарів. Та-
кож реалізований мною модуль можна використо-
вувати як базу та інтегрувати її у засоби бухгалтер-
ського обліку продавця.

На мою думку, це реальний, надійний та віднос-
но дешевий шлях досягнення результату в автома-
тизації обліку окремих операцій чи їх циклів.

Колосок Роман
! « Одного разу після декількох вдалих 

покупок в Internet мені довелося отрима-
ти негативний досвід 
– моя така очікувана 
й недешева посилочка 
загубилась! Той мага-
зин, у якому я замо-
вив товар, був на те-
риторії України, а не 
у Китаї, з яким досі 
не виникало проблем. 
Тому я зацікавився 
– яким чином відбу-
вається товарообіг та 
чи є програмний про-
дукт, який допомагає 
діяльності саме таких 
Internet-магазинів » !

Ідея: 
Розроблено багатофунк-

ціональний, доступний, лег-
кий у використанні додаток  
Microsoft Excel для обліку това-
рообігу в магазині, який дозво-
лить продавцю відслідковувати 
наявність товару на складі, вив-
чати попит на окремі позиції та 
проводити аналіз обігу товару. 
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Окрім інформатики та математики, я вивчаю 
ще й три іноземні мови – англійську, німецьку та 
японську. Останнім часом для вивчення іноземних 
мов я випробував вели-
чезну кількість мобільних 
додатків, кожен із яких 
проявив свої позитивні й 
негативні риси. Я проана-
лізував популярні мобіль-
ні додатки для вивчення 
іноземних мов і розробив 
новий мобільний додаток 
для запам’ятовування 
нових слів, який, в першу 
чергу, став зручним саме 
для мене, бо я намагався 
позбавити його виявле-
них «проблемних показників». Нарешті я запропо-
нував своїм однокласникам протестувати створе-
ний продукт. Отриманий результат задовольнив мої 
очікування.

В результаті використання створеного мною 
додатка виявилося, що його можливостями 
можна користовуватися у навчальному проце-
сі не лише для вивчення іноземних мов, а ще й 
для інших навчальних предметів для запам’я-
товування фактів, дат, місць, формул тощо. 
Дуже популярним серед друзів стало вико-
ристання додатку для вивчення наголосів у 
складних випадках українських слів.

Під час написання проєкту переді 
мною поставали труднощі, для подо-
лання яких я найчастіше звертався до 
найпопулярнішої платформи для про-

грамістів Stack Overflow. Мені довелося опанувати 
деякі нові для мене можливості розробки додатків 
на Android: Material Design, запис та читання файлів 

із пристрою, робота з буфе-
ром обміну, бібліотеками 
AlertDialog та Toast. 

В основі програми – 
картковий метод запам’я-
товування. Найчастіше це 
роблять так: учень пише 
на картці слово, а на зво-
роті вказує його переклад. 
Потім перебирає картки 
з перекладом та формує 
«стовпчик правильних і не-
правильних відповідей». 

Картки стовпчика «неправильних відповідей» знову 
перебираються, слова закріплюються в пам’яті, від-
творюються до тих пір, поки усі картки не опинять-
ся в стовпчику «правильних відповідей». Цей метод 
дуже розповсюджений, тому замість рукописних 
такі картки можна створити і в електронному ва-
ріанті. Я був націлений на створення безкоштовно-
го контенту, що зробить програму доступною для 
будь-якого користувача Android. Відтепер вчити 
слова можна без обмежень, бо програма не потре-
бує підключення до Інтеренету.

Нікішин Гліб

! « 21 вересня 2019 року додаток «Learn 
Words Easily (LWE)» вийшов у реліз у Play 
Маркеті. Тепер програму завантажено на 45 
унікальних девайсів в Україні та інших країнах 
світу (США, Індія, Індонезія, Малайзія, Колум-
бія, Чорногорія, Непал, Домініканська республіка, 

Пакістан) » !

Ідея: 
Створено мобільний до-

даток, який допомагає у вив-
ченні іноземних мов, складних 
наголосів у словах рідної  мови, 
а також при запам’ятовуванні 
наукової лексики з різних галузей 
науки.
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Найближчий біолог, якого викликали се-
ляни на допомогу, був із сусіднього міста, та, 
коли він приїхав, величезна кількість посівів 
уже була заражена, після чого у селі до на-
ступного врожаю був дефіцит помідорів. Я 
й уявити не міг, що подібне може статися з 
чимось іншим, наприклад, з картоплею чи 
зерном!

Мені цікаво було розібратись на прак-
тиці – чи можливе створення програми, 
здатної до розпізнавання хвороб рослин 

за лічені секунди та спроможної вберегти людей від 
такої напасті? Тоді я дізнався про принципи роботи 
нейронних мереж, машинне навчання та працюючі 

моделі.

По-перше, я зібрав ін-
формацію про хвороби 
рослин та вибрав хвороби, 
які найбільш розповсю-
джені і легко розпізнаються 
по одному лише зовніш-
ньому вигляду на фотогра-
фіях.

По-друге, я не перший 
рік займаюсь програму-

ванням на Python, і саме ця мова має бібліотеки для 
роботи з нейронними мережами (tensorflow, flask), 
що дуже допомогло при розробці комплексу.

По-третє, при відсутності потужних серверів 
для тренування я зміг створити модель із досить 
високою точністю для безкоштовного розпізнаван-
ня хвороб деяких рослин навіть на ранніх стадіях 
та пошуку способів їх лікування. У програмному 
комплексі для користувача мною були закладені 
можливості використовувати сайт з будь-якого 
пристрою, який має під’єднання до інтернету.

Під час роботи над проєктом мною було реалі-
зовано комплекс, здатний до діагностування хво-
роб рослин із досить високою точністю та можли-
вістю вдосконалення й додавання нових хвороб 
рослин, а також масштабування до шкірних захво-
рювань людей.

Шубенко Артур 
! « Ідея проєкту виникла під час моєї 

подорожі до села, де ми всією сім’єю обро-
бляли город. Раптово по рослинах села про-
майнула хвиля вірусної 
інфекції, на той час не-
виліковної. Із самого по-
чатку все виглядало як 
прості опіки, але ніхто 
не приділяв цьому до-
статньої уваги. Через 4 
дні стало зрозуміло, що 
це не прості опіки й що 
вони швидко поширю-
ються. Ми не знали, що 
це за хвороба, а новий 
вид томатів, який ми саджали, був відсут-
ній у книжках. Ціле село потерпіло від на-
пасті, ніхто не знав, як з нею боротися, через 
що більше 50% посівів забрала інфекція » !

Ідея: 
Розроблено програмний 

комплекс на основі нейрон-
ної мережі, який надточно 
діагностує хвороби рослин та 
пропонує способи їх лікування.



47

КОМП’ЮТЕРНІ НАУКИ



48  

М І Й  М ОТ И В А Ц І Й Н И Й  Н А В І ГАТО РМ І Й  М ОТ И В А Ц І Й Н И Й  Н А В І ГАТО Р
Н АУ К АН АУ К А

У дев’ятому класі я брала участь у конкурсі на-
уково-дослідницьких робіт Київської Малої ака-
демії наук, де показала 
непогані результати, 
проте найкращим здо-
бутком для людини є 
перевершення попе-
редніх результатів, тому 
влітку я звернулась до 
спеціаліста у сфері захи-
сту інформації (та мого 
майбутнього науково-
го керівника) Яковлєва 
Сергія Володимировича 
– адже ще після нашої 
зустрічі на захисті робо-
ти я вирішила, що дове-
сти свою кваліфікацію 
як криптолога – це мій 
обов’язок. 

Протягом усіх літніх канікул я вивча-
ла елементи теорії чисел за відеолекціями 
та книгами Н. Кобліца “Курс теорії чисел і 
криптографії” та О. В. Вербіцького “Вступ до 
криптології”. В результаті занурення у тео-
рію чисел у мене виникло бажання працю-

вати з асиметричними криптосистемами, оскільки 
в сучасному світі їх використовують для забезпе-

чення високого рівня ціліс-
ності та конфіденційності 
інформації. 

Після вивчення особли-
востей кожної із криптосис-
тем було виявлено, що для 
узагальнених схем циф-
рового підпису Ель-Гамаля 
питання побудови атак не-
достатньо досліджене. Це 
підштовхнуло мене до дум-
ки про вирішення саме цьо-
го питання. Згодом була ви-
вчена атака Блейхенбахера 
на класичну схему цифро-
вого підпису Ель-Гамаля, та 

на її основі були створені атаки, які я можу вважати 
авторськими. 

Для покращення стійкості схеми цифрового 
підпису виникла ідея внесення додаткової констан-
ти до переліку параметрів. Цей момент достатньо 
ускладнив процес побудови атак. Проте навіть таке 
введення не стало на заваді для продовження ро-
боти. Результатом даного дослідження є отриман-
ня атак на певний спектр узагальнених схем циф-
рового підпису Ель-Гамаля.

Сподіваюсь, що результати моєї роботи вико-
ристовуватимуться у сфері захисту інформації та 
будуть враховані при створенні нових криптогра-
фічних алгоритмів. 

Ідея: 
Цифрові підписи - основний ін-
струмент для підтвердження 
особистості в сучасному циф-
ровому світі. У роботі розгля-
даються методи побудови атак 
підробки на цілі класи цифрових 
підписів; без знання таких атак 
неможливо побудувати захи-
щену та стійку криптографічну 
систему.

Зінькова Валентина

! « Сучасні криптографічні алго-
ритми є надзвичайно корисними для 
розвитку нових технологій, однак 
вони можуть також стати жахли-
вою зброєю в руках недобросовіс-
ного користувача, і я прагну зава-
дити цьому » !
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    ! « Правильність отри-
маної формули підтвердже-
на великою кількістю екс-
периментів. Для перевірки 
методів і формул, крім пе-

ревірки крайніх випадків, використо-
вувались програми, за допомогою 
яких методом повного перебору під-
тверджена правильність отриманої 
мною формули » !

Вперше я познайомився з випадковим блу-
канням на олімпіаді СЕТО (командна олімпіада з 
комп’ютерного екс-
перименту). Тоді я не 
знав, що це загально-
відоме математичне 
явище пов’язане з 
випадковими проце-
сами. У ході підготов-
ки до цієї олімпіади я 
самостійно одержав 
формулу визначення 
кількості шляхів до за-
даної точки, ймовірно-
сті закінчити блукання 
у певній точці, а також експериментально отримав 
середнє квадратичне відхилення точки від початку 
координат, але цей результат тоді не був матема-
тично обґрунтований.

В одному з завдань тієї олімпіади була ідея до-
слідження, яке було пізніше проведено у моїй ро-
боті. Коли я вирішив працювати над науковим 
дослідженням, мій науковий керівник поре-
комендував писати роботу саме з вивчення 
випадкових блукань у заданих межах.

Найбільш складним у написанні роботи 
виявилось проведення власного самостій-
ного дослідження. Було розглянуто і пе-
ревірено багато ідей та методів для вста-
новлення формули про кількість шляхів 
до заданої точки, що лежать у певних ме-
жах, але більшість із них, крім наведених 

у роботі результатів, виявилися хибними, бо врахо-
вували деякі шляхи більше, ніж один раз. Остаточ-

ний результат було отримано 
із застосуванням принципу 
відображення, леми, що допо-
магає при дослідженні випад-
кового блукання. 

Третій та четвертий розділи проєкту присвячені 
доведенню того, що світло рухається по прямій.

Тому вважаю, що практична цінність моєї ро-
боти полягає у тому, що отримані результати лем 
і теорем можуть бути застосовані у відкритих за-
дачах з теми випадкового блукання у N – мірному 
просторі, повсякденних задачах та в інших галузях 
науки.

Ідея: 
Досліджено модель одновимір-
ного випадкового симетрично-
го блукання точки, що дозво-
лило довести математичну 
гіпотезу щодо того, що світло 
рухається вздовж прямої.

Козир Єгор
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! « Многокутники з прямоліній-
ними сторонами активно дослід-
жувалися протягом тисячоліть, а 
от многокутники з криволінійними 
сторонами були досліджені мало. 
Саме це мене надихнуло займати-
ся цією темою. Невелика дослід-
женість, проте значні перспективи 
у використанні. 

Ще з дитинства почалося моє захоплення ма-
тематикою. Я цікавилася різними задачами та 
брала участь у математичних змаганнях: олімпіа-
дах, математичних ка-
руселях, математичних 
боях. Пізніше мені стало 
цікаво, як саме створю-
ються наукові проєкти: 
як учень сам створює 
задачу, формулює пе-
ред собою актуальну 
проблему та розв’язує 
її? В своїх роботах я до-
сліджую криволінійні 
двокутники, їх власти-
вості та їх комбінації із 
іншими фігурами – чо-
тирикутниками, три-
кутниками.

Взагалі многокутники різних типів широко 
використовуються як форми перерізів та сере-
динних поверхонь елементів конструкцій на 
транспорті, машинобудуванні, гідротехнічних 
спорудах та інших областях техніки. 

У своїй роботі я розгляну-
ла вивчення можливостей 
задачі щодо рівнобедрених 
трикутників найменшої пло-
щі та периметру, описаних 

навколо криволінійних серпоподібних двокутни-
ків. Цікавим виявилось і те, що такі малодосліджені 
криволінійні об’єкти виявилися пов’язаними з кри-
вими четвертого (Равлик Паскаля та Овал Декарта) 
та шостого порядку. Було отримане унікальне вза-
єморозташування равлика Паскаля та Овала Де-
карта. Для розв’язання поставленої задачі було ви-
користано полярну систему координат, а не звичну 
прямокутну Декартову.

Практична реалізація отриманих результатів 
мого проєкту забезпечується послідовним засто-
суванням теорем геометрії, тригонометричних 
тотожностей, теорем математичного аналізу та чи-
сельним експериментом у середовищі Mathlab 6.5.

Рудик Євгенія Анастасія
Так наприклад, профіль крила легко-

моторного літака чи переріз оптичної 
лінзи є криволінійним серпо-
подібним двокутником. Хоча і 
не обов’язково уявляти складні 
приклади в техніці, а достатньо 
поглянути на форму ока (це ве-
ретеноподібний двокутник) чи 
місяця (це серпоподібний дво-
кутник) » !

Ідея: 
Досліджено рівнобедрені 
трикутники найменшої пло-
щі та периметру, описані 
навколо криволінійних 
серпоподібних двокутників. 
Отримані результати мо-
жуть бути використані у бу-
дівництві та техніці.
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! « Дослідження почалось, коли ми з 
товаришем вирішили піднятися на міс-
цевий пагорб, шлях 
до якого проходив 
повз кар’єр із видоб-
утку глини. З цього 
місця чудово огляда-
лася товща відкладів, 
окремі верстви якої 
візуально відрізняли-
ся. Ми вирішили за-
лишитись і дослідити 
цей розріз. Під час цих 
робіт були знайдені 
утворення чорного ко-
льору, що були доволі 
тверді і мали округ-
ло-видовжену форму. Потім з’ясувалось, 

що це фосфоритові стяжіння, інколи –
стяжіння піриту » !

Згодом, дослідивши розріз цих осадових по-
рід, ми знайшли цікаві псевдоморфози фосфо-
риту по органічних рештках, серед яких були 
класифіковані черевоногі, двостулкові, губки, 
моховатки, кістки хребетних тварин та ходи 
риючих організмів.

За науковими поясненнями я звер-
нувся до Огієнка Олега Сергійовича. 
Завданням моєї роботи було визначен-
ня особливостей умов утворення даних 
порід, яке виконувалось за допомогою 

польового опису нашарувань порід, їх літоло-
гічного складу та аналізу знайдених викоп-
них решток. Літологічний та мікропалеонто-

логічний склад порід додатково 
було досліджено за допомогою 
бінокуляра МБС – 1 та світлового 
мікроскопу МИКМЕД-5.

Прошарки з фосфатними 
стяжіннями доволі поширені в 
палеогенових відкладах не тіль-
ки середньої Наддніпрянщини, 
а й суміжних територій. У районі 
дослідження вони зустрічаються 
майже в усіх світах, а саме: київ-
ській, обухівській, межигірській, 
берекській та інших, які вихо-
дять на денну поверхню. Вони 
мають значне розповсюдження 

по літералі від Казахстану до Західної Європи, ма-
ють витриману потужність та специфічне палеон-
тологічне навантаження – унікальний комплекс 
скам’янілостей. Дослідження цих прошарків може 
надати інформацію про стратиграфічне (вікове) 
положення розрізу, а порівняння його з розрізами 
суміжних територій – дані для палеогеографічних 
реконструкцій району робіт та умов накопичення 
осадових порід.

Є можливість для використання отриманих ре-
зультатів при дослідженні палеогеографічних умов 
осадконакопичення у межах різних ділянок мор-
ського басейну та еволюційцих територій у часі, 
прогнозувати місцезнаходження фосфатних ко-
рисних копалин.

Ідея: 
Уточнено стратиграфічну 
колонку на основі вив-
чення викопних палеон-
тологічних решток біоти 
минулого, що дозволяє 
краще зрозуміти форму-
вання природних умов у 
минулому на території 
Обухівського району.

Левченко Владислав
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! « Особливо мене 
зацікавило те, що 
Либідь є неординарною річкою – знач-
на її частина взагалі зникла з поверхні, 
знаходиться у трубах і колекторах, 
інша – у відкритому, але в бетон-
ному руслі, і лише невелика ділян-
ка протікає у природному руслі. 
Тому я й поставив собі завдання: 
оцінити вплив на річку природ-
них умов та діяльності людини, 
визначити основні проблеми та 
розробити рекомендації щодо 
її збереження та раціонального 
використання » !

Я живу і навчаюсь неподалік від річки Либідь 
і вражений її історією з часів Київської Русі. Я спо-
стерігав за нею під час своїх туристично-спортив-
них тренувань та піших прогулянок. Це і спонукало 
мене до більш глибокого 
дослідження цієї леген-
дарної річки. Особливе 
занепокоєння викли-
кає у мене недбайливе 
ставлення до  природ-
них ресурсів та надмір-
не втручання людини 
у природні процеси. Ця 
ідея переслідувала мене, 
тому я вирішив писати 

наукову роботу. 

 

Враховуючи рекомендації свого наукового ке-
рівника, я підготував  план дослідження. До нього 
увійшло вивчення історичних, у тому числі, карто-
графічних, матеріалів, праць попередніх вчених 

– дослідників малих річок, 
польові маршрутні та тесто-
ві дослідження сучасного 
стану річки, відтворення ос-
новного русла та притоків 
Либіді на сучасній карті Киє-
ва, виділення ділянок із різ-
ними умовами протікання, 
визначення основних точок 
для туристично-краєзнав-
чого огляду Либіді, розроб-
ка рекомендацій щодо її 
подальшого вивчення та 
охорони. 

В результаті досліджен-
ня я прийшов до висновку, що річка Либідь є дуже 
важливою для Києва природно-техногенною і 
навіть “венозною” системою. Вона знаходиться 
в основному в незадовільному стані і потребує 
здійснення організаційних і практичних заходів, 
зокрема, щодо укріплення і очищення русла та при-
пинення скидів неочищених вод. 

У той же час у мене з’явилися нотки оптиміз-
му від того, що річка, зокрема, там, де вона тече в 
природному руслі біля Лисої гори, ще жива! При 
здійсненні запропонованих заходів цілком можли-
ве оздоровлення  Либіді та її “друге життя” на благо 
людей, що проживають і подорожують вздовж її 
берегів.

Ідея: 
Встановлено, що річка Либідь – 
складна природно-техногенна і 
навіть своєрідна «венозна» си-
стема, яка «виносить» із міста 
забруднюючі речовини. Їй по-
трібна допомога, особливо там, 
де вона ще  «жива» і тече в 
природному руслі під Лисою 
горою.

Носуля Богдан
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! « Проаналізувавши стан ринку житла 
у Ходосівці, я побудувала та розробила кар-
тосхему, яку у майбутньому можуть викори-
стовувати усі потенційні жителі села.

Мій шлях до написання наукової роботи розпо-
чався у восьмому класі, коли моя сім’я переїхала 
жити у передмістя. У цей же час на уроках географії 
ми почали вивчати тему «демографія», про науку, 
що вивчає склад і рух населення та його законо-
мірності. Оскільки ці дві події співпали, я неабияк 
зацікавилася субурбанізацією. У 9 класі мій інтерес 
до неї надихнув мене на першу наукову роботу на 
тему «Сучасні тенденції процесу субурбанізації на 
прикладі Києва та 
його передмістя». 
Оскільки я мешкаю у 
селі Ходосівка, ринок 
житла у ньому і став 
об’єктом мого дослі-
дження.

Н а й ц і к а в і ш о ю 
для мене виявилася 
практична частина 
дослідження. Адже 

я спілкувалася з 
людьми, яких сто-

сується тема моєї 
роботи. Наприклад, я зустрічалася з головою 
сільської ради М.Л. Пянчуком, разом із яким 
ми окреслювали перспективи і проблеми 
Ходосівки. Крім того, я провела онлайн-о-
питування серед жителів села щодо фак-
торів, які впливають на їхнє життя.

У першу чергу я хочу допомогти своєму селу по-
кращити умови проживання 
для мешканців, що можна зро-
бити шляхом об’єднання з жи-
телями села задля сортування 
сміття з метою зменшення 
впливу полігону на їхнє життя. 
Я планую комунікувати з голо-
вою Ходосівки щодо цієї про-
блеми і шляхів її вирішення. Та-
кож я братиму активну участь 
в організації  культурних захо-
дів і свят у селі та інформуванні 
школи Ходосівки щодо цікавих 
просвітницьких акцій.

Закінчивши написання моєї 
роботи, я виявила, що її можна використовувати у 
таких напрямках:

1. Як своєрідну «рекламу» або «візитівку» 
села Ходосівка, у якій детально показано позитивні 
фактори проживання, що можуть стати рушійною 
силою для формування попиту на ринку житла у 
цьому селі.

2. Також роботу можна використовувати 
у навчальному процесі, адже на сучасних уроках 
географії тема ринку житла у передмісті є актуаль-
ною інформацією.

Шафран Олександра
Найважчим було створення кінцевого про-

дукту мого проєкту – картосхеми географії 
новобудов та індивідуальних будинків у селі 
Ходосівка, адже задля її створення я власноруч 
рахувала практично усі ціни на житло, які також 
відображені на карті » !

Ідея: 
Вперше в Україні з’ясовано, як 
мегаполіс впливає на ринок 
житла у сільських населених 
пунктах, що розташовані біля 
нього. Отримані дані можна 
використовувати задля про-
гнозування прибутковості за-
будівлі сел навколо мегаполісів, 
а також задля запогігання еко-

логічних проблем.
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! « Отже, основною мотивацією для мене 
було довести, що українські журналісти теж 
можуть створити модель медіабренду, яка 
буде успішною, цікавою та актуальною для 
читачів. Українські журналісти готові зміню-
ватись та прагнуть створити якісний медіа-
продукт світових стандартів якості » !

Два роки я займалась у гуртку журналістики, 
тому процеси суспільної комунікації у соціальних 
мережах були для мене завжди цікавими, адже 
це інноваційний спосіб 
творення та передачі 
інформації, де кожен 
незалежний журналіст 
може висловлювати 
власну точку зору, ство-
рюючи власний медіа-
проєкт зі специфічною 
ідеологією, тематикою 
та ідейністю. Також 
мене надихнула книга 
Штефана Прімбса «Соці-
альні медіа для журна-
лістів» та онлайн-курси 
блогерки Олександри 
Мітрошиної, яка у своїй 
діяльності розкриває основні методики створення 
Instagram-сторінки та медіаконтенту.

Ідея та мотивація дослідити цю тему в мене 
виникла, коли я переглядала стрічку новин в 
Instagram. Я підписана на безліч медіабрен-
дів, як зарубіжних, так і українських, почала 
відслідковувати різницю між подачею ін-
формації, медіаконтентом і способами тво-
рення сторінки медіавидань зарубіжних 
та українських. Продовжуючи цікавитись 
медіабрендами, зрозуміла, що це дово-
лі актуальна тема, адже в українському 
медіапросторі тільки розпочинається 
ера створення та популяризації медіа-
брендингу в соціальних мережах. Тому 
і вирішила дослідити основні стратегії 

створення сторінки медіабренду в Instagram аме-
риканського, європейського та українського медіа-
просторів, а також дізнатись думку українців щодо 

цього і створити узагаль-
нену модель медіабренду, 
який був би успішним серед 
читачів.

Ця робота допомо-
гла мені дослідити методи 
створення медіабренду та 
спрогнозувати якісну мо-
дель сторінки в Instagram, 
яка може бути популярною 
серед українських читачів. 
Сподіваюсь, що моя робо-
та допоможе журналістам 
відкрити для себе нові го-
ризонти професійних мож-
ливостей та надихне почат-

ківців створювати власні медіапродукти і таким 
чином розвивати та популяризувати український 
медіаринок у світовій спільноті. 

У майбутньому мені також було б цікаво ство-
рити власний медіабренд із якісним та актуальним 
медіаконтентом для українських читачів.

Ідея: 
Спроєктовано модель по-
тенційно найбільш успішного 
медіабренду в Instagram, яка 
складається з наступних ком-
понентів:  прямі трансляції, 
унікальні хештеги, регулярний 
та якісний контент, відмітки 
профілів, мерч, геолокація та ін..

Гребенець Ірина
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! « Робот, представлений у моїй роботі, є од-
ночасно й роботом-дослідником. Його прак-
тичне застосування – це вивчення місцево-
сті, яке допоможе людям не тільки дізнатися 
про особливості середовища, а і зменшить 
вірогідність ушкоджень, які можуть бути на-
несені людині під час знаходження в цьому 
самому середовищі. Проте набагато доцільні-
шим використанням робота було б навчання 
за його допомогою. Один робот не змінить 
світ, проте він може навчити цьому інших » !

Шукаючи свій шлях у житті, я йшов багатьма 
стежками різних можливих майбутніх професій. 
Архітектура, великий теніс, фізика, волейбол, ма-
тематика... Одного разу 
я зацікавився робото-
технікою. Вона була для 
мене більшою мірою 
хобі, аніж майбутньою 
роботою. Займаючись із 
професором Київського 
Політехнічного Інститу-
ту, на першому занятті 
я дізнався і навчився ви-
користовувати багато 
таємниць робототехні-
ки, про які я б в житті на-
віть ніколи не подумав. 
В той самий момент я 
замислився і тепер роз-
глядаю цю галузь не тільки в якості улюбленого за-
няття, а і як професію, якою я би хотів займатися у 

майбутньому.
Декілька років вже минуло з того заняття. 

Побачивши мій розвиток у робототехніці, про-
фесор запропонував мені піти на конкурс на-
уково-дослідницьких робіт у Малу академію 
наук. На той момент  я вже мав декілька ідей, 
котрі міг би реалізувати у конкурсі, але об-
рав я саме одну. Я хотів, щоб мого робота 
могли використовувати не тільки в якості 
машини, за допомогою якої можна було 
б збільшити продуктивність людини, а й 
в якості пристрою, який налаштовував 
би студентів та школярів на створення 
власних моделей.

Метою моєї роботи було створення прототипу 
крокуючого робота на чотирьох кінцівках із вико-
ристанням стереобачення, розпізнавання обра-

зів, машинного навчання і 
кінематичного механізму 
Тео Янсена, що приводить-
ся в рух електродвигуна-
ми, керованими електро-
нним блоком на основі 
плати Raspberry Pi 4 B. Була 
написана програма керу-
вання, запрограмовані мі-
кроконтролери, власноруч 
виготовлені пластмасові 
конструкції кінцівок, кришки 
та з’єднання.

У наш час бурхливо-
го розвитку робототехніки 
моя конструкція прототипу 

може бути використана як вдосконалений або пе-
рероблений робот для розвідки специфічної місце-
вості. 

Ідея: 
Створено прототип крокуючо-
го робота зі стереозором та 
нейронною мережею, написана 
програма керування цим робо-
том. Діюча модель може бути 
застосована для розвідки важ-
кодоступної для людини міс-
цевості.

Калінін Володимир
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! « Моєю головною 
метою є впроваджен-

ня цього винаходу, щоб його викори-
стання зберігало життя тим людям, 
які зберігають наші. На даний момент 
я займаюсь створенням першого ро-
бочого прототипу камуфляжу – по-
криваю розробленим матеріалом вже 
пошитий костюм. Планую віддати 
перший прототип одній із київських 
військових частин для перевірки його 
ефективності на практиці »!

У середині 2019 року я 
почав думати, яким чином 
модернізувати свою ідею, 
щоб на виході отримати 
робочий, ефективний і де-

шевий прототип. Одного 
разу мені спало на дум-
ку розробити покриття, 
яке й буде виконувати 
камуфлюючу роль. Одразу на початку на-
вчального року я разом зі своїм науковим 
керівником почав обдумувати і складати 
список можливих матеріалів для покрит-
тя. Враховуючи, що сьогодні тепловізійна 
техніка, незважаючи на високу вартість, 
активно впроваджується як ефективний 
засіб спостереження та виявлення жи-
вих цілей, постає питання ефективного 
способу протидії тепловізійній розвідці. 

Тому основними засобами має стати теплове ма-
скування.

Кожен із запропонованих матеріалів потрібно 
було підготувати та експериментально перевірити. 
Після проведення достатньої кількості експеримен-
тів було отримано робочий варіант покриття, який 
можна буде використати не лише у камуфляжі. У 
ході досліджень було виявлено матеріали, які до-
цільно використовувати для створення теплоізо-

ляційного покриття. 
Найефективнішим ви-
явився матеріал, за ос-
нову якого було взято 
вугілля. При низькій со-
бівартості (1700 грн за 
одну штуку) камуфляж, 
покритий цим матері-
алом, дуже ефективно 
затримує тепло всере-
дині костюма, що й було 
необхідно.

Каран Володимир
! « Хочу розповісти, чому і як мені 

спала на думку ідея розробити камуф-
ляж. Все почалося півтора роки тому, 
після того, як мій батько, котрий часто 
їздить на схід України в якості волонте-
ра, розповів мені про те, що його знай-
омий був поранений уночі, на власній 
позиції, бо був помічений тепловізором. 
Мені одразу спала на думку ідея роз-
робки камуфляжа, який 
буде невидимим для 
тепловізора » ! Ідея: 

Розроблено матеріали, які до-
цільно використовувати для 
камуфляжного костюму з ме-
тою запобігання виявлення 
військовослужбовця засобами 
тепловізійного та інфрачерво-
ного спостереження.
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! « Робота розпочалась 
ще у червні 2019 року. Було 
важко! Брак інформації та 
спеціалістів поставив проєкт 
на межу нереального. В 
Україні геофони продаються 
через офіційних дилерів та 
коштують у 3-4 рази дорож-
че, ніж у Китаї. Прийшлось 
довго чекати на посилку з 
Аліекспрессу з геофонами. Я 
навіть писав програмістам у 

Нью Йорк, щоб навчили мене програмувати 
АЦП. Тільки у грудні 2019 року почали з’явля-
тись перші результати » !

Колись у дитинстві мої батьки купили мені мій 
першій конструктор LEGО. З цього невеличкого на-
бору кубиків почалась моя жага до створення різ-
номанітних механізмів. 
Кульмінацією навчання 
стало моє знайомство з 
програмуванням мікро-
контролерів. У 13 років я 
вирішив вивчити мову 
програмування JAVA. 
Спочатку я вчив цю мову 
самотужки, потім про-
йшов курси з програму-
вання від фірми CodeFire 
та InfoPulse. Наступним 
етапом було опануван-
ня мікроконтролерів. 
Так і з’явився мій пер-
ший робот, який скла-
дався з транспортної платформи, мікроконтролеру 
ARDUINO та двох маніпуляторів. Мій робот мав ке-

руватися з віддаленого терміналу зі звичайного 
смартфону, для чого я закінчив курси від ком-
панії SAMSUNG, де мене навчили створювати 
програми на мові JAVA для операційної сис-
теми ANDROID. Таким чином, своїм роботом 
я керував через BLUETOOTH-модуль на від-
стані. І сьогодні я розмірковую, як мені удо-
сконалити свого робота, адже цей проєкт я 
не вважаю закритим. 

Після створення робота я ознайомив-
ся у книжці Яна Сінклера з пристроєм 
АЦП та дізнався про можливості його 
застосування. Від знайомого геофізика 

я дізнався, що існують такі пристрої, які здатні пере-
творити коливання земної поверхні в електричний 
сигнал. Тоді й з’явилась ідея моніторингу автомо-

більного трафіку та оцінки 
параметрів транспорту. 

Три експерименти пройшли невдало, тому я 
хотів відмовитись від участі в конкурсі, але 7 січня 
2020 року мені вдалось отримати результати для 
аналізу. Для цього було розроблено додаткове про-
грамне забезпечення на мові Object Pascal. Про-
грама дозволила оцінити якість запису хвильових 
форм та проводити певні розрахунки, результати 
яких виявились очікуваними та підтвердили теоре-
тичні міркування. 

Ідея: 
Розроблено функціональну 
модель вимірювально-сиг-
налізаційного комплексу сей-
смічного типу, який здатний 
оцінити масу та швидкість 
транпортного засобу, що ру-
хається шляхами загального 
призначення.

Карягін Гліб
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! « Я хочу, щоб завдяки моїй праці було 
полегшено проєктування систем мереж Li-
Fi при створені нової системи освітлення у 
будівлях; для того, щоб знати, чи достатня 
потужність у будь-якій точці приміщення, 
аби відвідувачі могли її використовувати; 
чи потрібне додавання-переміщення ламп 
або використання більш потужних » !

Усі ми знаємо технологію Wi-Fi, яка використо-
вує звичайний радіодіапазон. А технологія, з якою 
я працюю, використовує для передавання даних 
видиме світло та близь-
ке інфрачервоне світло. 
Коли я вперше почув 
про Li-Fi, мене ця тема 
одразу зацікавила. Li-Fi 
-- це не тільки техно-
логія, у якої гранична 
пропускна здатність на 
три порядки більше, ніж 
у всього радіодіапазону, 
що приводить до змен-
шення витрат на об-
ладнання для передачі 
даних у приміщеннях, 
а LED лампи не тільки 
освітлюють, а й забез-
печують інтернетом 
відвідувачів торгівель-

но-розважальних 
центрів чи гіпермар-
кетів.

Сподобалось в Li-Fi ще те, що ця техно-
логія абсолютно не шкідлива для людини. 
Ця технологія працює на тій частині елек-
тромагнітного спектру, яку людство вико-
ристовувало протягом свого існування, і 
не тільки людство, а й інші живі організми, 
які бачать на цій частині спектру. Сонце 
випромінює найбільше світла у цьому ді-
апазоні, а атмосфера землі майже його 
не затримує. Інтенсивність видимого 

світла, що потрапляє на людину від Сонця, на де-
кілька порядків більша, ніж від світлодіодних ламп. 
Також виробництво за цією технологією дотриму-

ється Кіотського протоко-
лу, який контролює викиди 
вуглекислого газу до атмос-
фери. Завдяки цій технології 
може бути впроваджено рух 
безпілотних автомобілів чи 
використання інтернет-pе-
чей.

Порівняно з минулим ро-
ком я значно відкоригував 
свою роботу. Труднощі були 
в пошуку формул. По-пер-
ше, в усіх є параметри, які 
можна знайти, по-друге не 
усі працюють, а по-третє, в 
деяких замала кількість па-
раметрів, тобто в них сум-
нівна точність. Також варто 
зауважити, що вивчити про-

грамне забезпечення MATLAB у мене вийшло не з 
першої спроби.

Ідея: 
Запропоновано використан-
ня технології бездротово-
го доступу Li-Fi, де замість 
радіохвиль використовують 
світло. Запропоновано модель 
офісної системи і розроблено 
програму, яка дає змогу визна-
чити якість приймання сигналу 
рухомим абонентом у будь-якій 
точці. Програмне забезпечення 
може бути використане при 
проєктуванні Li-Fi систем.

Мікляєв Глєб
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! « Внаслідок впровадження мого 
проєкту я хочу змінити витрати на 
ядерну сферу, одночасно з цим зберег-
ти навколишнє середовище і ще й ство-
рити так би мовити бізнес на цьому. 
Проведені експерименти свідчать про 
реальну можливість використання моєї 
моделі на підприємствах, конкретно по 
захороненню та зберіганню відпрацьо-
ваного ядерного палива. Установка є 
лише модернізацією вже існуючої, тому 
всі екологічні та механічні питання вирі-
шені і затверджені, тобто дозволені для 
використання у масштабному плані » !

Зародження ідеї роботи щодо відпрацьованого 
ядерного палива відбулося в кінці літа 2019 року, 
коли в новинах я побачила сюжет про сухий спо-
сіб зберігання паливних 
збірок на Запорізькій 
АЕС. Мене ця тема заці-
кавила, я читала статті 
про такі контейнери, 
але мене насторожили 
деякі моменти, саме ті, 
які моя робота намага-
ється вирішити: нераці-
ональне використання 
контейнерів, додаткові 
витрати на енергію та 
ризики самого вибуху 
контейнера.

Роботу я почала з того, що звернулася з ідеєю 
до мого наукового керівника. Ухваливши тему, я 
почала збирати дані з літератури та інтернет-дже-

рел, але на перешкоді стало те, що технологія є 
новою, а секрети й повний її функціонал ніхто 
розкривати не хоче, тому інформації було дуже 
мало. Скориставшись зв’язками мого науко-
вого керівника Козленко О. В, я отримала у 
консультанти одного працівника Запорізької 
АЕС. Саме з ним я обговорювала реальні за-
грози та недоліки вже наявних контейнерів 
і можливості впровадження моєї ідеї. Далі 
ми перейшли до експериментів, але через 
те, що максимальну температуру ми мог-
ли отримати лише 100°С за допомогою 
окропу, то це теж було певним недоліком.

В результаті ми отримали пристрій для зберіган-
ня відпрацьованого ядерного палива, що містить 
захисну оболонку зі спорядженими вентиляційни-

ми вікнами днищем і криш-
кою, а також розміщений у 
захисній оболонці контейнер 
із відпрацьованими теплови-
дільними збірками, при цьо-
му контейнер розміщено у 
захисній оболонці з проміж-
ком відносно її внутрішньої 
поверхні для циркуляції між 
ними атмосферного повітря 
та охолодження контейнера.  

Ідея: 
Розроблено модернізова-
ну модель контейнера для 
відпрацьованого ядерного 
палива, яка відрізняється 
від існуючої більшою надій-
ністю та економічністю.

Олещенко Євгенія



71

ТЕХНІЧНІ НАУКИ



72  

М І Й  М ОТ И В А Ц І Й Н И Й  Н А В І ГАТО РМ І Й  М ОТ И В А Ц І Й Н И Й  Н А В І ГАТО Р
Н АУ К АН АУ К А

! « Я впевнений, що мій проєкт відкриє 
ще більше можливостей для використан-
ня ресурсозберігаючих технологій та 
зменшення забруднення навколишнього 
середовища. Вважаю, що це принесе ко-
ристь як для мене, так і для розвитку на-
уки в цілому. Відповідно, економія палива 
значно скоротить споживання обмежених 
природних ресурсів і покращить екологіч-
ний стан довкілля » !

Одним із джерел забрудненості навколишньо-
го середовища, погіршення стану здоров’я живих 
істот є повсюдне застосування автомобілів, які по-
требують значного ви-
користання природних 
ресурсів, коштів на їх 
утримання та експлу-
атацію. Для вирішення 
цієї низки проблем вва-
жаю необхідним вико-
ристання альтернатив-
них джерел енергії, які 
одночасно менше нано-
сять шкоди навколиш-
ньому середовищу, тому 
основним важелем моєї 
участі у дослідницькій 
роботі був пошук варі-
антів підвищення ефек-
тивності роботи гібридних автомобілів.

Для цього запропоновано механізм робо-
ти гібридного автомобіля завдяки збільшенню 
його ККД та зменшення негативного впливу 
на навколишнє середовище шляхом вико-
ристання альтернативних джерел енергії на 
основі елементу Пельтьє для мінімізації ви-
трат палива у двигуні внутрішнього згорян-
ня автомобіля. Елементи Пельтьє будуть 
виробляти додаткову енергію, яку можна 
використовувати не тільки для того, щоб 
проїхати більшу відстань на одному за-
ряді батареї, а й для використання її для 
системи клімат-контролю, оскільки ав-
томобіль без системи клімат-контролю 

може проїхати майже вдвічі більшу відстань, ніж із 
даною системою. Ми вирішуємо цю проблему ра-
зом із моїм науковим керівником протягом трьох 

років, маємо один оформле-
ний патент UA 130476 від 10 
грудня 2018 року, на другий 
подали заявку U201911306 
від 20 листопада 2019 року.

Займаючись не один 
рік тематикою «Зменшен-
ня витрат палива у двигуні 
внутрішнього згорання ав-
томобіля за рахунок альтер-
нативних джерел енергії», я 
удосконалюю шляхи вирі-
шення даної проблеми, зна-
ходячи нові технічні рішення, 
які представлено у моєму 

проєкті. Мені подобається бути активним, допитли-
вим та робити щось на користь людям. 

Ідея: 
Розроблено технологію щодо 
застосування елементу Пельт’є 
як альтернативного джере-
ла енергії для автомобільного 
транспорту з двигунами вну-
трішнього згоряння. Технологія 
дозволяє зменшити витрати 
енергії під час руху автомобіля 
та шкідливий вплив на навко-
лишнє середовище.

Скоробогатов Станіслав
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! « Своїм проєктом я хочу розширити ін-
дустрію вітрової енергетики – створений ге-
нератор відкриває надзвичайну кількість тери-
торій для встановлення: узбережжя морів та 
океанів, западини та ущелини гір, північні та 
арктичні регіони. Впровадження нашої техно-
логії дозволить використовувати вітровий по-
тенціал значно більше, за теоретичними розра-
хунками, кількість згенерованої енергії зросте 
на 60%; дозволить зменшувати використання 
традиційних вичерпних джерел енергії » !

Приводом для розробки проєкту стала ідея для 
оптимізації вітрогенератора, за яким я спостеріга-
ла на узбережжі Азовського моря влітку 2018 року. 
Альтернативні джерела 
енергії незабаром ста-
нуть єдиним ресурсом 
людства, але через чіткі 
вимоги до встановлен-
ня та невисоку ефектив-
ність вітрогенератори у 
нашій країні використо-
вуються рідко, тому по-
штовхом для мене було 
прагнення розширити 
можливі території за-
стосування їх в Україні.

Робота над проєктом розпочалася з досліджен-
ня вже відомих вітряних генераторів, детальний 
розбір їхніх недоліків та переваг, проблеми впрова-
дження. 

На шляху до створення технології ми мали 
багато труднощів ще з самого початку, бо 
перша розроблена нами гіпотеза про вико-
ристання конусу виявилася хибною, але ми 
пішли глибше і змогли зробити з цього пере-
вагу. Основною технічною складністю при 
виготовленні прототипу стало створення 
цільного порожнистого конусу. А далі – 
численні повтори експериментів, прора-
хування всіх ризиків.

Під час проведення перших експе-
риментів у нас з’явилася нова ідея щодо 

зменшення навантаження на лопасті типового 
горизонтального ротора завдяки заглибленню в 
конус. Після закінчення всіх тестувань ми зверта-

лися до експертів, щоб отри-
мати перші відгуки, та вдо-
сконалювали технологію далі. 
Окрім того, ми з’ясували, що 
наша конструкція не тільки дає 
максимальну ефективність та 
знижує період окупності до 12 
років, а ще й мінімізує кількість 
смертей птахів через зіткнення 
з лопастями – технологія стає 
безпечнішою для навколиш-
нього середовища.

Після завершенням розробки й вдосконалення 
конструкції ми перейшли на етап патентування, 
тепер ми є власниками патентів №138602 “Вітря-
ний двигун” (від 10.12.2019) та №U 2019 10403 (від 
16.10.2019) є КПІ ім. Ігоря Сікорського та Політехніч-
ний ліцей НТУУ “КПІ” м. Києва.

Ідея: 
Створено модель нової кон-
струкції вітряного генера-
тора, який збільшує кількість 
отриманої енергії на 60%, а 
також є екологічно безпеч-
нішим за існуючі зразки.

Столярчук Єлизавета
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! « Неможливо пе-
редати словами те 
відчуття, коли ти ніби 
стоїш поруч з Варкою, 
Солохою, Уляною, Іва-
ном Левадним та інши-
ми героями творів мит-
ця, переживаєш разом 
із ними усі ті відчуття і 

почуття. Саме цим найбільше і зацікавила 
мене творчість цього видатного про-
заїка, а також мотивацією стало вихо-
вання поваги і любові до рідного слова, 
до народу і Батьківщини, адже бать-
ки-філологи намагалися закласти усе 
це у мою свідомість змалечку » !

Початком й одночасно одним із етапів роботи 
над моїм проєктом стало відвідування Полтавсько-
го літературно-меморіального музею Панаса Мир-
ного. Аналізуючи твори 
Панаса Мирного, потра-
пляєш у справжні реалії 
життя, у яких розкрива-
ється психіка головних 
персонажів. 

Питання патріотизму, самоідентифікації 
українців були актуальними завжди, важ-
ливі вони й сьогодні, інтерес письменників 
до закономірностей поведінки людини, 
особливостей її внутрішнього світу стає 
загальною й важливою тенденцією літе-
ратури кінця ХІХ – початку ХХ ст.

Майже півстоліття Панас Мирний 
збагачував золотий фонд української 

літератури соціально-психологічними романами, 
повістями, оповіданнями, працював на піднесення 
гідності й національної гордості українського наро-

ду, утвердження й збагачен-
ня української мови як мови 
нації. Ментальність, звичаї і 
погляди, традиції наших лю-
дей – ті аргументи, ті «три-
мачі», які дають волю і сили 
не падати духом, боротися і 
перемагати. З огляду на по-
дії, які відбувались у нашій 
країні останнім часом, зро-
стає інтерес до духовного 
світу людини, що й наштовх-
нуло нас на вибір теми і до-
слідження психологізму об-
разів простих людей.

Сутність людського буття 
– неосяжна таїна суцільних випробувань. У повсяк-
денному і повсякчасному біоритмі спілкування ми 
намагаємося реалізувати себе з метою комфорт-
ного співіснування, але це вдається не кожному. 
Приховані риси характеру, нетипова поведінка, 
атипова реакція, неконтрольованість емоцій, по-
гіршення психічної рівноваги – усе це може потра-
пити назовні і стати передумовою подальших змін 
у житті людини, суттєво вплинути на її психоемо-
ційний стан. Не кожен може зорієнтуватись, знайти 
потрібні аргументи, підібрати вдалі слова, проде-
монструвати здібності стратега, оратора, опонента. 
Людина опиняється у незручній ситуації, почуває 
себе переможеною, пригніченою, емоційно і пси-
хічно розчавленою, що аж ніяк не буде мати пози-
тивних наслідків, а навпаки, негативно позначить-
ся на її статусі, авторитеті і подальших стосунках з 
іншими людьми.

Ідея: 
Робота над обраною темою 
покликана закцентувати ува-
гу на питаннях утвердження й 
збагачення української мови як 
мови нації, самоідентифікації 
українців, ментальності, звича-
ях і поглядах, психотипах наших 
людей – тих аргументах, тих 
«тримачах», які дають волю і 
сили боротись і перемагати.

Виноградова Габріель
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! « З огляду на те, що настін-
ні розписи руйнуються та потребують 
реставрації, а коштів на їх відновлення 
знайти поки що не вдається, я створила 
віртуальний музей «Скарбниця казок», 
а згодом і онлайн платформу «Пе-
триківський кіт», на якій синтезовано 
інформацію про шедеври петриківського 
розпису в культурній скарбниці України. 
За цю розробку я отримала американсь-
ку відзнаку – Diploma for an outstanding 
project in Student Awards for Geoscience 
Excellence on behalf of Association for 
Women Geoscientists (USA) (2020) » !

Із 6 років я почала працювати в техніці петри-
ківського розпису, а у 10 років встановила рекорд 
України, з яким мене було внесено до Книги Ре-
кордів України як най-
молодшу художницю 
петриківського розпису. 
На сьогодні у мене за 
плечима понад 25 пер-
сональних художніх 
виставок, виконаних у 
техніці петриківського 
розпису, які відбулися 
у Національному музеї 
імені Тараса Шевченка, 
у Київському літера-
турно-меморіальному 
музеї імені Максима 
Рильського, у Музеї ви-
датних діячів україн-
ської культури Лесі Українки, Михайла Старицького 
та ін. У 14 років мене прийняла до своїх лав й ате-

стувала Національна спілка майстрів народного 
мистецтва України як народну майстриню. За 
роки занять петриківським розписом, популя-
ризуючи народне мистецтво, я провела безліч 
майстер-класів для дітей та дорослих.

Ідея написання роботи виникла у 2019 
році, коли я відвідала Центральну бібліотеку 
для дітей у м. Біла Церква, де розташовані 
досліджувані у моєму проєкті настінні роз-
писи «Скарбниці казок». Там мені вдалося 
взяти інтерв’ю у директорки бібліотеки 
тих часів, коли було створено стінописи, 
та опрацювати сімейний архів художни-
ків і архів бібліотеки. 

А ще я займаюся літературною творчістю, зав-
дяки чому світ побачив дитячі книжки «Очеретяні 
розбишаки», «Як кіт моркву рахував», «Петри-

ківський кіт», «Лічилоч-
ка-вправляночка» з автор-
ськими ілюстраціями саме 
в техніці петриківського 
розпису. Крім того, в Одесі 
у 2020 році вийшло друком 
моє науково-мистецьке ви-
дання «Хроніки Казки», про 
долю настінних розписів ки-
ївського магазину «Казка», 
які було знищено понад 15 
років тому, та у 2018 році я 
взяла участь у реставрацій-
них процесах у цьому мага-
зині.

Ідея: 
Петриківський розпис є так 
званим «інформаційним фун-
даментом» для передачі на-
ступним поколінням зако-
дованих символів. Створено 
віртуальний музей «Скарбни-
ця казок» для збереження та 
популяризації настінних стіно-
писів петриківського розпису.

Герман Аліса
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Зрештою, громадяни мусять уміти ро-
зрізняти в спічах високопосадовців засоби 

красномовства й маніпуля-
ції, розпізнавати майстерного 
оратора й звичайного шахрая. 
Також, щоб підвищити рівень 
володіння засобами риторики 
серед населення, я здійснила 
спробу розробити практичні 
поради не лише для публічних, 
але й для інших зацікавлених 
осіб, що стануть корисними 
під час комунікативних про-
цесів » !

Ще в молодших класах мене приваблювали 
розповіді про видатних грецьких та римських ора-
торів Аристотеля, Коракса, Цицерона, що, насам-
перед, змогли повести 
за собою весь народ 
завдяки майстерному 
виголошуванню про-
мов й досягли вагомих 
результатів у суспіль-
но-політичному житті 
своїх країн. Цілком оче-
видним є твердження, 
що риторика – це одна з 
найдавніших наук, адже 
красномовство завжди 
було запорукою успіху.

У ХХІ столітті спіл-
кування з аудиторіями 
є невід’ємною складо-
вою діяльності державного високопосадовця, бо 
кожний спіч політика адресований потенційному 

електорату й спрямований на досягнення певної 
комунікативної мети. Але здійснення позитив-
ного впливу на реципієнтів зазвичай залежить 
від використання мовних стратегій, тактик 
і ходів. Оскільки проблема комунікації між 
політиками та іншими громадянами країни 
завжди на часі, я вирішила дослідити лінг-
вопрагматичний аспект промов україн-
ських і зарубіжних політиків.

Під час написання роботи основними пробле-
мами стали, насамперед, брак відповідного мате-
ріалу (відсутність повних текстів виступів політи-
ків та перекладів зарубіжних високопосадовців), 
складність у дослідженні синтаксичних конструкцій 
у промовах зарубіжних політиків (проблема зумов-
лена відмінністю оригіналу від перекладу). Також 
виникли певні труднощі під час анкетування, що 
були пов’язані з респондентами, які через свій вік не 
завжди легко сприймали лексику, уживану в про-
мовах, і потребували додаткових коментарів.

Робота над проєктом дала можливість висвіт-
лити засади комунікації, які допоможуть мені в по-
дальшому житті й стануть шляхом до можливого 
успіху.

Ідея: 
Успішний оратор має викори-
стовувати низку мовних за-
собів, заздалегідь продумуючи 
хід промови. На підставі про-
мов Дж. Байдена, М. Тетчер, В. 
Ющенка та П. Порошенка розро-
блено практичні поради щодо 
вживання доречних мовних 
прийомів у спічах.

Клявліна Дар’я

! « Передусім я прагну, 
щоб робота стала просвітниць-
кою для молоді.
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 Тому я вирішила розши-
рити ареал досліджуваних 
сіл, продовжила опитувати 
мешканців Уманського рай-
ону про специфіку місцевої 
реалізації традиційних націо-
нальних свят, витоки народ-
них обрядів і магічних дій, 
пов’язаних із певними дня-
ми року, із господарськими 
особливостями українського 
життя, про цілісний колорит-
ний світ українських традицій 
і звичаїв. Упродовж 2017-2019 

років загалом було системно опи-
тано близько 30 респондентів із 
числа місцевих жителів віком 60-
90 років » !

Своє дитинство, починаючи з народження, я 
провела у бабусі на Черкащині. Там я була свід-
ком проведення різних свят й настільки звикла до 
святкування усіх подій 
за відповідною традиці-
єю, що була здивована, 
дізнавшись, що у місті 
не дотримуються ніяких 
традицій та обрядів під 
час, скажімо, Івана Ку-
пала, Різдва, весілля 
тощо. В усіх країнах світу 
найдавнішим джерелом 
збереження та передачі 
правил був фольклор. 
Наш народ також має 
таку багату культуру, у 
якій збережено духовні цінності багатьох поколінь!

Пізніше наша сім’я почала подорожувати міста-
ми України. Я тоді збагнула, що традиції у різних 
областях дещо різняться. Тема звичаїв та обрядів 

мене дуже зацікавила, тому я почала брати мі-
ні-інтерв’ю у жителів села Ропотухи, адже мрі-
яла стати журналісткою. Для мене важливо пробудити пізнавальний ін-

терес у молоді до історії рідного народу, його куль-
тури. У майбутньому я хочу реалізуватися в еконо-
мічній сфері, але це не завадить мені продовжити 
дослідження народних звичаїв, традицій та обрядів. 

Ідея: 
Вивчено та записано обряди, 
звичаї та традиції українського 
народу, які збереглися та по-
бутують у населених пунктах 
Уманського району Черкаської 
області.

Цимбал Діана

! « Повернувшись на Черка-
щину, я почала записувати пісні, 
які чула на святах. Упродовж 
кількох років мені пощастило 
стати свідком проведення свя-
та Івана Купала у селі Шарин, 
там пролунали пісні, яких рані-
ше я не чула. 
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! « Я вважав, що спостеріга-
ти за об’єктом у обсерваторії 
– складно і нудно. Проте, як 
виявилося, працювати в обсер-
ваторії неймовірно цікаво, і я 
зрозумів, що знання, отримані з 
практичного досвіду, набагато 
кращі, ніж теоретичні. Maxim DL 
– астрономічне програмне за-
безпечення, створене для астро-
номічної візуалізації та роботи 

над знімками телескопа. Починаючи з повної 
інтеграції із обсерваторіями, Maxim DL дозволяє 
без великих зусиль зібрати необроблені дані й 
отримати високоякісний результат » !

Із раннього віку я виявляв велику зацікавленість 
космосом, прочитав безліч книг про нього, проте 
цього мені було замало. Я завжди хотів дізнатися 
про явища, які відбува-
ються за межами нашої 
планети. Саме тоді я ви-
рішив написати науко-
ву роботу на космічну 
тему. Наукового керів-
ника мені порадила мій 
шкільний вчитель фізи-
ки. Тему роботи виби-
рав спільно з науковим 
керівником. Своєю ро-
ботою я хотів поповнити 
базу даних об’єкту, який 
є прототипом цілого 
класу позагалактичних 
об’єктів, та знайти нові 
певні особливості ква-
зарів та блазарів.

Квазар – яскравий об’єкт у центрі галакти-
ки, який продукує в середньому в 10 трлн разів 
більше енергії за секунду, ніж Сонце. Квазари 
знаходяться дуже далеко від Землі, тому ми 
спостерігаємо їх такими, якими вони були 
невдовзі після Великого Вибуху. Це дає змо-
гу дізнаватися, які процеси відбувалися 
у Космосі мільярди років тому. Також BL 
Lacertae є прототипом цілого класу квазі-
зоряних об’єктів. Вивчення квазарів про-
тягом 50 років є недостатнім періодом 
для ґрунтовної характеристики фото-
метричної еволюції квазарів. А поняття 
«блазар» утворене від скорочення й 

злиття в одне ціле понять BL Lac і квазар.
Мою дослідницьку роботу присвячено дослі-

дженню основних аспектів та питань визначення 
понять Активних ядер га-
лактик, квазарів та блаза-
рів, розкриттю специфіки 
природи квазарів, блазарів 
та їхніх основних особли-
востей.

Практична значимість моєї роботи полягає в 
тому, що результати спостережень опубліковано 
в базі даних AAVSO (Американської асоціації спо-
стерігачів змінних зірок) і надалі використовувати-
муться вченими для астрофізичних досліджень. 

Я не знаю, якій праці хотів би присвятити себе, 
але точно впевнений, що розвиток науки може від-
буватися саме за нашої участі!

Ідея: 
Аналіз квазіперіодичних спалахів 
активного ядра галакти BL Lac, 
дозволив передбачити черго-
вий надспалах системи в 2020 
р. Фотометричні спостережен-
ня квазара за допомогою філь-
трів U,B,V,R,I протягом 2019 р., 
дали можливість встановити 
зміщення інтенсивності його ви-
промінювання в короткохвильову 
частину спектру, що керелює зі 
спалахом системи. 

Островщук Владислав
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! « У майбутньому я бачу себе відо-
мим біотехнологом. 
Я впевнена, що до-
свід роботи над цим 
проєктом допомо-
же мені досягти по-
ставленої мети, адже 
сучасна наука здебіль-
шого є міждисци-
плінарною, тому знан-
ня фізики та володіння 
фізичними методами 
дослідження є неаби-
якою перевагою для 
біолога. Більш того, 
розуміння біологічних 
процесів з точки зору фізики зробить мої 
знання в цій сфері ще ґрунтовнішими » !

Я зрозуміла, що найбільше мене зацікавлю-
ють саме механізми мікроскопічних процесів. 
Тому я почала поглиблювати свої теоретичні 
знання в цій темі та зрозуміла, що важливу 
роль в експериментах відіграє саме фізи-
ка процесів у біосистемах й методи дослі-
дження, що використовуються у мікробі-
ології, здебільшого є фізичними. Бажання 
поглибити свої знання у мікробіології та 
познайомитись із фізичними методами 
дослідження процесів у мікробіологічних 
системах спонукало мене до виконання 
мого дослідницького проєкту.

Шукаючи тему для дослідження, я дізналась, що 
найбільш універсальним типом взаємодії, власти-

вим усім об’єктам нашого 
світу, є фізична взаємодія. 
Тож мене зацікавили фізичні 
методи впливу на бактерії. 
Після дискусії із науковим 
керівником в якості таких 
агентів було обрано нано-
частинки золота та сфор-
мульовано мету – дослідити 
взаємодію наночастинок 
золота з мікроорганізмами 
різних типів на прикладі пе-
карських дріжджів, болгар-
ської палички та медично-
го препарату біоспорину з 
точки зору їх антимікробної 

активності та в порівнянні з дією зареєстрованих 
лікарських засобів.

Окрім того, у моїй роботі використано не за-
гальновживану модифікацію спектрофотометрич-
ного дослідження, а показано, що видимий спектр 
поглинання також дозволяє оцінити взаємодію між 
наночастинками та біооб’єктом; впевнитися в схо-
жості основних процесів при взаємодії наночасти-
нок золота з бактеріальними та грибковими препа-
ратами; описати відмінності впливу наночастинок 
на мікроорганізми; дослідити зміни інтегрального 
коефіцієнта поглинання світла розчинами біопре-
паратів із часом; з’ясувати відмінності механізмів 
взаємодії наночастинок та антибіотиків із мікро-
організмами; порівняти ефективність наночасти-
нок золота та антибіотиків проти бактеріальних та 
грибкових препаратів.

Ідея: 
У роботі показано, що, вивчаю-
чи видимі спектри поглинання 
мікробних препаратів із нано-
частинками, можна відстежити 
адсорбцію наночастинок на мі-
кробах та оцінити загибель мі-
кробів внаслідок дії цих наноча-
стинок, що у перспективі може 
бути використано у медицині.

Поліщук Марина
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! « Також я запропонувала розробити 
метод експрес-перевірки свіжості продук-
тів за допомогою фізичних експериментів, 
що надає можливість порівняти продукцію 
та обрати якісну, адже я турбуюсь про здо-
ров’я споживачів. 
В Україні подібні дослідження проводять-
ся рідко, тому моя робота стане вагомим 
внеском до сфери харчових досліджень для 
масового застосування та може дати по-
чаток подальшим глибшим дослідженням у 
харчовій сфері » !

Солодощі сприяють виробленню гормонів ща-
стя. Та чи насправді ми знаємо, що їмо? Через по-
пулярність серед дітей та дорослих, різноманітність 
смаків та візуальну при-
вабливість було обрано 
дослідження желейних 
цукерок. Цей продукт 
має найбільшу кількість 
варіантів форми. Кла-
сичними є ведмедики 
та черв’яки, з якими я 
й працювала. Для роз-
ширення дослідження 
та збільшення практич-
ної цінності були взяті 
зразки з країн Європи та 
вітчизняних виробників, 
було визначено склад 
та фізичні властивості 
кожного обраного зразка та їх взаємозалежність.

Для отримання необхідної інформації я озна-
йомилася зі статтями вітчизняних та закордон-
них науковців за допомогою ресурсу Google 
Scholar. Завдяки участі в командній олімпіаді з 
фізичного експерименту ExPhO 2019 я навчи-
лась виконувати дослідження, знімати по-
казники приладів та правильно обробляти 
дані.

Дослідження желейних цукерок є чу-
довим способом практичного застосу-
вання, розширення й поглиблення знань 
та навичок, отриманих на уроках фізики 
та хімії. Комплекс проведених дослі-

джень дозволив встановити взаємо залежності 
пружних властивостей желейних виробів (коефі-
цієнта пружності, коефіцієнта міцності, відносного 

й абсолютного видовження, 
коефіцієнтів Юнга і Пуассо-
на) від тривалості зберігання 
сировини та від властивос-
тей самої желейної основи 
виробу.

Завдяки розробленим за 
міжнародними стандарта-
ми системам контролю яко-
сті продуктів забезпечується 
відповідність між фактичним 
складом продукту та тим, що 
зазначено на упаковці. 

Ідея: 
Досліджено структурно-ме-
ханічні властивості желейних 
цукерок в залежності від ін-
гредієнтів. Результати будуть 
використані при розробці екс-
прес-методу визначення якості 
та свіжості цукерок.

Степчук Аліса
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! « Масштабність значення 
суперечок навколо чорних дір 
і є основною причиною для 
їх описання, адже саме в та-
ких запеклих суперечках вирі-
шується доля фізики. Це можна 
довести на прикладі дискусії 
навколо питання про збережен-
ня інформації у середині чорної 
діри. Справа в тому, що раніше 
вважалося, що інформація, яка 
пройшла через горизонт подій 
чорної діри, назавжди зникала 
зі Всесвіту. Це порушувало ІІ 
закон термодинаміки, а отже 

фізика потребувала перегляду. Такий перегляд 
не турбував більшість вчених, які залишали це 
питання без розгляду. Але згодом головний 
ідеолог тих вчених, які погоджувались із зник-
ненням інформації, Стівен Гокінг, визнав, що ця 
думка була хибною » !

По-перше, тема чорних дір загалом є наразі 
актуальною через те, що ці об’єкти мають винят-
кові властивості, які доволі відчутно впливають на 
дослідження Всесвіту. 
Прикладом є гравітаці-
йне лінзування – ефект, 
через який можна 
спостерігати ідентич-
ні зображення об’єкту, 
спостерігаючи за різ-
ними ділянками неба у 
різний час.

По-друге, чорні діри 
– це виняткові об’єкти, 
які, залежно від власних 
параметрів, необхід-
но розглядати з точки 
зору як загальної теорії 
відносності, так і теорії 
суперструн. Саме не-

обхідність застосування обох теорій є дуже важ-
ливою, оскільки це посприяє створенню єдиної 
теорії, що зможе описати властивості як мікро, 
так і макроскопічних об’єктів.

Під час проведення мого наукового до-
слідження було цікаво ознайомитися з ос-
новними характеристиками чорних дір. В 
ході аналізу наукової літератури було не-
обхідно проаналізувати процеси гокінгів-
ського випромінювання, гравітаційного 
лінзування, руху пробної частинки в полі 
чорної діри, що обертається, та виконати 

візуалізацію вищенаведених процесів, а також при-
йти до пояснення створення екзотичної тороподіб-
ної сингулярності. 

Із вищенаведеного зрозуміло, що аналіз дискусії 
та поглядів щодо властивостей чорних дір із демон-
страцією можливостей нових інтерпретацій проце-
сів та підходів перспективний та потребує подаль-
шого розгляду.

Ідея: 
Дискусії, наведені в роботі, є 
прикладами суперечок вчених 
щодо властивостей чорних дір 
як в рамках фундаментальних  
законів фізики, так і тих, що ви-
ходять за їх межі. Запропоно-
вані гіпотези і розробки можуть 
бути вихідним підґрунтям для 
розробки нових моделей і під-
ходів. 

Шкіль Олександр
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! « Мною було проаналізовано між-
народне законодавство, законодавства 
зарубіжних країн, створено рейтинг 
країн за ефективністю використання 
медіації, запропоновано основні принци-
пи медіації, етапи процесу й вимоги до 
учасників медіаційного процесу та ро-
зроблено пропозиції. Моя робота може 
бути використана у підготовці нового 
законопроєкту з медіації в Україні » !

Професійність, інноваційність та компетентність 
сучасного правознавця надихають та спонука-
ють мене до наукової діяльності, в результаті якої 
отримані мною знання я 
впроваджую в практику 
та вже маю певні досяг-
нення.

Протягом двох ро-
ків навчання мною 
було опрацьовано та 
представлено на різних 
конкурсах та конфе-
ренціях досліджувані 
мною теми сьогодення, 
які, безперечно, є ак-
туальними та на часі: 
сурогатне материн-
ство, констутиційна скарга, податкова політика, 
але тема медіації як альтернативного способу ви-
рішення правових спорів стала провідною на фоні 

моїх інтересів й уподобань. Саме медіатор є тре-
тьою особою, до якої звертаються всі сторони з 
метою проведення посередницької діяльності 
компетентним, неупередженим і ефективним 
способом незалежно від професії, а також не-
залежно від того, як вказана третя особа, що 
призначається для проведення процедури. 
Медіатор виконує організаційну, аналітич-
ну та контролюючу функції та має низку 
прав і обов’язків, що визначаються націо-
нальним законодавством кожної із країн.

У правовій системі України альтернативні спо-
соби врегулювання спорів мають переважно 
формальний характер. У Європі ж має позитив-

ні результати й активно 
впроваджується практика 
з медіації як позасудовий 
спосіб врегулювання пра-
вових спорів (конфліктів), 
у якому сторони на добро-
вільних засадах проводять 
переговори за допомогою 
третьої незалежної сто-
рони (медіатора), з метою 
досягнення згоди та укла-
дення відповідної угоди, 
яка максимально врахо-
вує інтереси кожної сто-
рони. 

Ідея: 
Медіація є дуже перспектив-
ним альтернативним способом 
вирішення правових спорів в 
Україні. З урахуванням кращих 
світових стандартів розробле-
но пропозиції до вітчизняного 
законопроєкту про медіацію.

Войтюк Дарія
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! « Повернувшись восени до школи, я 
дізналася, що навколо мене є багато ви-
падків звернення до хоумскулінгу. Тож 
у мене з’явилося бажання дослідити цю 
тему і спробувати знайти шляхи вирішен-
ня тих проблем, із якими наразі стикаються 
сучасні українські хоумскулери. Кожна ди-
тина має право на якісну освіту, тому про 
це необхідно говорити, щоб домашнє нав-
чання найшвидше зазнало позитивних змін і 
вдосконалення » !

Минулого літа я отримала досвід роботи з дити-
ною-хоумскулером, що навчається вже у сьомому 
класі за формою педагогічного патронажу. 

Коли я дізналася, як 
саме протягом навчаль-
ного року відбувається 
освітній процес, це мене 
прикро вразило: вчи-
телі мають змогу при-
ходити до хоумскулера 
додому досить рідко, 
а коли приходять, зде-
більшого обмежуються 
перевіркою самостійно 
опрацьованого матері-
алу шляхом проведення 
залікових робіт. Батьки 
дитини багато працю-
ють, адже лікування по-
требує багато коштів, тому учень, який навчається 
сам вдома, ще має самоорганізовуватися та ви-

вчати складний матеріал самотужки, не маючи 
достатнього запасу знань за попередні шкільні 
роки.

Знання хоумскулера, на жаль, не відпові-
дали рівню сьомого класу, тому нам дове-
лось разом опрацьовувати матеріал ще з 
програми молодшої школи. Ми працювали 
над вивченням математики, української та 
англійської мов, усе, за що ми бралися, да-
валося легко. Проте складність полягала 
в тому, що нам потрібно було вкластися 
у дуже малий проміжок часу, а матеріалу 
вивчити дуже багато. Дитина також не 
звикла довго концентрувати свою увагу 

на навчанні, але щиро переживала, коли щось не 
вдавалося.

Я впевнена, якби заняття були регулярними, 
були б і відмінні оцінки, од-
нак поки що для цього не-
має умов. Ми працювали 
разом цілий місяць, про-
грес був доволі відчутним, 
та я ніколи не думала, що 
у хоумскулера може бути 
такий потяг до навчання, й 
мені було ще більш прикро 
через відсутність організації 
форми освіти.

Хочу зазначити, що і для 
мене процес викладання 
став дуже захоплюючим та 
пізнавальним. Адже проду-
мати хід уроку, скласти пе-

ревірочні завдання, максимально спростити пояс-
нення матеріалу – завдання надзвичайно цікаве. Я 
по-новому подивилась на професію педагога.

Ідея: 
Домашнє навчання в Україні 
має передумови та підґрун-
тя для розвитку, але потре-
бує подальшого правового 
регулювання. Розроблено 
пропозиції щодо покращення 
організації домашнього нав-
чання дітей у системі україн-
ської освіти.

Кириченко Анастасія
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! « Саме завдяки йому мені вда-
лось збагнути одвічну істину: єдиною 
заповіддю, необхідною для щоденного 
розвитку суспільства, підтримки миру 
та злагоди на землі, була, є і залишаєть-
ся «Возлюби ближнього свого» » !

Змалку я ніколи не замислювалась про те, наві-
що люди ходять в церкву, чому віра в Бога відіграє 
таку велику роль в їх житті, бо передусім не відчу-
вала присутності Вищої Істоти у власному, так само, 
як і не відчуваю до сьогодні. Серйозно про віру та 
Бога я почала міркувати з 
14 років, коли один з моїх 
найкращих друзів зробив 
коментар щодо гомосексу-
алізму, що це гріх, а людям 
нетрадиційної сексуальної 
орієнтації місце в аду, а не 
серед нас, «нормальних та 
повноцінних людей»! Його 
необдуманий вислів закар-
бувався в моїй пам’яті. Не 
пройшло й пари місяців, як я дізналася про те, що 
мій улюблений американський актор – відкритий 
гей, який упродовж багатьох років використовує 
славу й талант, захищаючи права таких самих без-
силих перед безрозсудством псевдо-віруючих 

людей. 

Тоді я вперше поставила перед собою запи-
тання «Чи хочу я асоціювати себе з людьми, які 
виправдовують своє насилля, агресію та бо-
язнь перед тим, що вони не здатні зрозуміти, 
так званими «настановами Всевишнього»? 
Не стверджую, що всі теїсти – ксенофоби, 
але змушена визнати, що зі стародавніх 
текстів важко не успадкувати краплину 
старосвітської моралі, яка стає фаталь-
ною для багатьох, отруює свідомість й не 
дає об‘єктивно оцінювати сучасну дій-
сність. 

Варто зазначити, що мої батьки та найближче 
оточення – люди, які ставляться до віри вкрай роз-
важливо, тому донедавна у мене панувала думка, 
що я перша атеїстка в моїй родині. Проте, як вияви-
лось, мій дідусь, який пішов з мого життя занадто 

рано, присвятив себе науці й 
також заперечував існуван-
ня Бога, пояснюючи це тим, 
що експериментальній пе-
ревірці воно не піддається, 
а отже, віра в Нього присяги 
розуму й серця не гідна.

Незважаючи на це, всі 
знайомі, друзі та колеги ста-
вили його поведінку собі за 

приклад, захоплювалися його ввічливістю, золо-
тим серцем та гарною вдачею, умінням підтримати 
у важкій ситуації добрим словом чи корисною по-
радою. Він був атеїстом, але найважливіше – Люди-
ною з великої літери. 

Ідея: 
У суспільному житті на-
ука та релігія повинні 
гармонійно доповнювати 
одна одну. 

Лавріненко Юлія
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! « Аналізуючи хід української 
історії, мимоволі зупиняєшся на 
моментах, яким більшість дає 
неоднозначну оцінку. Розгляда-
ючи та характеризуючи Україн-
ську Державу гетьмана Павла 
Скоропадського, починаєш ро-
зуміти, що це були сім місяців 
спокою, стабільності, економіч-
ного зростання та розвитку 
культури. Гетьман, розуміючи 
можливу скінченність свого 
правління, узявся з усім завзят-
тям реформувати знищену по-
передніми урядами Україну » !

Те, що я потрапив саме на секцію релігієзнав-
ства, деякою мірою випадковість, адже, коли я пла-
нував, що об’єктом мого дослідження стане Укра-
їнська Держава Павла 
Скоропадського, поча-
лися мої пошуки якогось 
конкретного напряму 
державної політики, 
яку досліджуватиму 
саме я. А на настановчій 
конференції відділення 
філософії та суспіль-
ствознавства Київської 
МАН я почув, що у секції 
релігієзнавства можна 
писати роботу майже 
у будь-якій сфері, адже 
релігійні аспекти охо-
плюють безмежну кіль-
кість суспільних явищ. 

Обов’язковий атрибут подорожей Європою – 
це відвідини центрального катедрального собору 
міста. Надивившись на десятки церков, поступо-
во починаєш цікавитися їхньою архітектурою, 
історією створення та самою Церквою. Повер-
нувшись до України та відвідавши знову рідні 
храми, починаєш замислюватися про історію 
виникнення та розвиток і нашої Православ-
ної Церкви. І тут думки знову приводять до 
періоду Української революції, коли Укра-
їнська Православна Церква знову відно-
вила боротьбу за відокремлення. Уряд 
Скоропадського активно підтримував 
рух церкви за її українізацію та надан-
ня автокефалії. Стало цікаво порівняти 
політику Гетьманату та Директорії УНР, 

адже саме в порівнянні народжується істина.

Не приховую, що під час роботи я зіштовхнувся з 
проблемою дещо упередженого ставлення до Ди-
ректорії, надаючи перевагу режиму гетьмана Ско-
ропадського. Однак протягом проведення дослі-
дження архівних джерел ще влітку минулого року 
певною мірою змінив своє критичне відношення 
до Української Народної Республіки та Володимира 
Винниченка з Симоном Петлюрою особисто.

Досліджуючи «Спомини» гетьмана, усе більше 
починаєш захоплюватися його ідеями – ідеями 
консервативної України з монархічним ладом, де 
не ступатиме нога соціаліста, де всім правитиме ін-
телігенція, а не робітничий режим, який роздувати-
ме державний бюджет заради надання ще одного 
пільгового соціального пакету для людей, що ціл-
ком спроможні забезпечити себе. 

Ідея: 
І уряд гетьмана Павла Скоро-
падського, і Директорія Україн-
ської Народної Республіки у 
своїй політиці відносно віро-
сповідань в Україні спиралися 
на принцип необхідності сво-
боди всіх релігійних конфесій 
та побудови Автокефальної 
Православної церкви.

Пецеля Михайло
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! « Я точно впевнений, що 
робота над проєктом допомог-
ла мені усвідомити: наші знан-
ня постійно треба розширюва-
ти не тільки у своїй улюбленій 
праці, а й за її горизонтами » !

Про нанотехнології та матеріалознавство я 
дізнався від Марка Медовника «Stuff Matters» – із 
книги, яку мені на день народження подарував 
батько. У ній демон-
струються різні речо-
вини та причини їх уні-
кальних властивостей, 
описуються методи їх 
приготування, оброб-
ки, отримання. У ній 
поєднано хімію, фізику, 
історію та певні нюанси 
промисловості, секрети 
виробництва того чи 
іншого предмету. Та-
кий підхід змінює ба-
чення речей, картини 
світу, що наштовхнуло 
мене на здобуття нових 
навичок та вивчення 
нових сфер діяльності. 

Хімія оточує нас повсюди, але зараз стало 
тенденцією комбінувати зусилля декількох на-
прямів, використовувати міждисциплінарний 
підхід для пізнання наук та створення про-
ривних технологій. Так мені випала нагода 
розробити хімічний дозатор для титруван-
ня, що потребує знань із хімії, інженерії та 
програмування. У дослідників виникла 
потреба в автоматизації потенціометрич-
ного титрування, тому для цього потрібно 
було розробити автоматичний дозатор 
рідини для лабораторії. Важко було не 
погодитися вирішити таку складну та 

цікаву задачу.

Найскладнішим у процесі роботи стало вста-
новлення робочих харак-
теристик та вдосконалення 
приладу. Через велику кіль-
кість варіантів деталей для 
дозатора (екрани, дозатори, 
регулятори) компоненти ча-
сто замінювались (якщо не 
повністю перероблювались!), 
для них встановлювались 
спеціальні бібліотеки та ПО. 
Для оптимізації роботи та 
створення високоточного до-
затору були використані нові 
протоколи та нестандартні 
рішення, тому для деталь-
ного вивчення роботи Wi-Fi 
плат було оглянуто велику 
кількість статей та відеома-

теріалів англійською мовою та самовчителів із про-
грамування JavaScript, Html, PHP.

Ідея: 
Сучасні закордонні лабораторії 
переходять від колби Ерлен-
меєра та скляної бюретки до 
нових автоматичних систем 
для титрування. Створено ав-
томатичний хімічний дозатор, 
що у складі наборів для ти-
трування спрощує проведення 
експериментів, як і закордонні 
аналоги, але без зайвих витрат.

Дашко Максим 
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! « Також у мене сформувалася основна 
мета на життя: зробити вели-
кий внесок у розвиток світо-
вої медичної науки, зокрема в 
репродуктології. Цією роботою 
я сподіваюся започаткувати 
серію досліджень, що дозво-
лять виконати щонайменше 
два завдання. По-перше, збіль-
шити шанси на вдалий прото-
кол IVF, що зіндукує неймовір-
ний вплив і на суспільство, і на 
всесвітню економіку. По-дру-
ге, у випадку вдалої кампанії 
наших досліджень, людство 
зможе навчитися редагувати 
власний геном » !

Ще змалку я був упевнений, що стану лікарем,  
однак не знав яким. У червні далекого 2017 ми ра-
зом із моєю мамою відвідали ESHRE (міжнародну 
конференцію репродук-
тологів та ембріологів), 
що відбувалася в Жене-
ві. Це традиція, завдяки 
якій я маю можливість 
ознайомитися з передо-
вими дослідженнями в 
галузі найцікавішої спе-
ціальності.

Одного вечора, під 
час прогулянки берегом 
Рони, я задав мамі-ре-
продуктологу питання: 
які хромосоми люди-
ни мають найбільший 
уплив на ембріональний розвиток. Вона не змогла 
відповісти, однак це так сильно нас обох зачепи-

ло, що ми вирішили це питання дослідити. За літо 
ми розробили концепцію й основний план, а з 
вересня ми розпочали власне роботу. Я відсте-
жував протоколи IVF, що відбувалися в медич-
ному центрі «Reprolife», разом із ембріологом 
ми проводили всі необхідні маніпуляції, де 
я мав змогу не лише просувати власне до-
слідження, а й набиратися професійного 
досвіду. У серпні 2019 року я розпочав ана-
ліз отриманих результатів генетичного 
дослідження, а у жовтні було проведено 
останній протокол IVF, що включений у 
нашу статистику.

Шлях досягнення цієї мети також досить зро-
зумілий. По-перше, необхідно локалізувати сфери 
відповідальності кожного локусу в нашому геномі. 
Далі можна його редагувати, застосувавши такі 
відомі методи, як технологію CRISPR-CAS-9 або на-
віть більш сучасні. За правильного менеджменту це 
змінить хід історії. Тоді вкрай необхідним буде під-
писання всіма державами світу конвенції про раці-
ональне використання здобутої технології.

Ідея: 
Тепер ми знаємо визначальні 
для росту ділянки нашого гено-
му. Це суттєво покращує точ-
ність роботи білку CAS-9. Ще 
трохи – й людство навчиться 
цілком контролювати спадко-
вий матеріал клітини і продов-
жить життя до ... 150 років, а 
можливо й далі!

Пачків Ігор
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! « Для перевірки гіпотези 
було змодельовано експери-
мент, біоматеріал для якого, 
за письмової згоди пацієнтів, 
було надано Інститутом раку 
АМН України. У нас були зраз-
ки тканин пацієнтів для про-
ведення експерименту – до і 

після застосування хіміотерапії. Експеримент 
складався з виділення тотальної РНК з до-
слідних тканин, ПЛР зі зворотною транскрип-
цією та ПЛР Real Time. В результаті проведе-
них досліджень було отримано переконливі 
дані на користь моєї гіпотези: рівень супре-
сорних мікроРНК miR-124a, miR-34a понизився, 
а онкогенної – підвищився » !

Ще на початку моєї зацікавленості біологією і 
медициною мене здивувала швидкість розвитку 
онкологічних захворювань. 1,2 млн нових випадків 
щорічно і 80% смертно-
сті – статистка захворю-
ваності на рак молочної 
залози, другого по по-
ширеності онкологічно-
го захворювання у світі 
і першого серед жінок. 
Відзначається зростан-
ня кількості на 1-2% 
щорічно цієї патології в 
усіх розвинених країнах 
світу.

Хіміотерапія – ос-
новний засіб боротьби 
з раком вже протягом 
довгого часу, проте, як відомо, вона впливає не 
тільки на ракові клітини, а й на всі клітини орга-

нізму, які знаходяться у стані ділення (аутоімунні 
захворювання, анемія, вторинні новоутворен-
ня, безпліддя, когнітивні порушення та ін.), що 
зумовлює велику кількість побічних ефектів, 
тому контроль над результативністю хіміоте-
рапії – одна з важливих задач у сучасній про-
тионкологічній терапії. Саме пошуку нових 
молекулярно-лабораторних маркерів, які б 
проявляли стійку кореляцію з застосуван-
ням хіміотерапії, я присвятив дану науко-
ву роботу. 

Ця робота охоплює багато галузей 
біології, такі як: молекулярна патофізіо-

логія, молекулярна генетика і онкологія. 

Першим етапом дослідження став пошук мож-
ливих об’єктів досліджен-
ня, якими було обрано три 
мікроРНК, а саме: miR-34a, 
miR-124a, miR-155  - та вплив 
на канцерогенез молочної 
залози. 

Отримавши освіту в області молекулярної гене-
тики, я буду продовжувати дослідження, пов’язанні 
з діагностування та пошуком ефективного лікуван-
ня від раку.

Ідея: 
В основі дослідницького проєк-
ту була гіпотеза про кореляцію 
рівня мікроРНК з успішністю 
хіміотерапії. Результатом до-
слідження стала розробка но-
вого точного прогностичного 
методу для розробки подаль-
шого персоніфікованого ліку-
вання онкологічних захворю-
вань пацієнтів.

Підлипенець Олексій
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! « У процесі роботи над проєктом вини-
кали певні труднощі. Найбільшими з них була 
неможливість працювати зі справжніми хво-
роботворними бактеріями. Зважаючи на їх не-
безпечність та неможливість мені працювати з 
ними, було обрано такі штами мікроорганізмів, 
які не можуть нашкодити здоров’ю людини » !

Я почала захоплюватись біологією у восьмому 
класі. Найбільше мене зацікавила саме мікробі-
ологія, адже мене захоплювало те, як маленький 
за розмірами та струк-
турою, часто одноклі-
тинний організм може 
проявляти багато спе-
цифічних властивостей, 
мати свою особливу 
фізіологію, бути хижа-
ком чи жертвою та ще 
й являти собою серйоз-
ну загрозу для людства. 
Тому я почала погли-
блювати свої теоретич-
ні знання у цій темі. Але 
мені завжди було ціка-
во, як всі ці процеси, що 
зображені на картинках 
у підручниках, відбуваються насправді, так би мо-
вити, на практиці. 

Шукаючи тему для дослідження, я дізналась, 
що всім відомі антибіотики з часом можуть 
втрачати здатність впливати на бактерії, які є 
причиною багатьох сучасних захворювань. 
Виявилось, що цей процес найчастіше пов’я-
заний із хімічним впливом на структуру ан-
тибактеріальних речовин або зміною функ-
цій життєдіяльності бактерій, на які раніше 
були націлені антибактеріальні препарати. 
Так виникла ідея перевірити антимікроб-
ну дію агентів, що використовують нехі-
мічні методи впливу. Зрозуміло, що най-
більш універсальним типом взаємодії, 
властивим усім об’єктам нашого світу, є 
фізична взаємодія. Тож мене зацікавили 

фізичні методи впливу на бактерії. Після дискусії із 
науковим керівником в якості таких агентів було 
обрано наночастинки золота.

Окремим етапом роботи 
було обговорення з науко-
вим керівником методів до-
слідження та розробка плану 
експериментів, адже важли-
во було врахувати, що саме 
ми хочемо вивчити та як це 
втілити в експериментах, які 
проводились протягом кіль-
кох тижнів на базі Інституту 
високих технологій Київсько-
го національного університе-
ту імені Тараса Шевченка під 
керівництвом Русінчук Наталі 
Миколаївни. Подібні експери-
менти проводяться у світі не 

так давно, тож ще не встигли охопити багато типів 
мікроорганізмів та наночастинок.

Своїм проєктом я хочу розширити відомості з 
цього питання та зробити таку інформацію доступ-
нішою. А себе я бачу в майбутньому відомим біо-
технологом.

Ідея: 
Ідея мого дослідницького 
проєкту: пошук нових засобів 
антимікробної терапії, що 
могли б заміти вже існую-
чі антибіотики, до яких все 
частіше виникає резистив-
ність, та ефективно боротись 
із хворобами, спричиненими 
бактеріями та грибками.

Поліщук Марина
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! « Моя школа бере активну участь 
у волонтерській діяльності і прово-
дить акції, на яких збирає кошти для 
воїнів України. 

Найцінніше, що у нас є, – це життя і здоров’я. А 
для мене одним із найважливішого є допомога 
оточенню, через це я обрала саме цю сферу діяль-
ності, адже займатися 
біологією - це «поєд-
нання приємного з ко-
рисним», коли я зможу 
допомагати суспільству 
лікувати найцінніше.

Можна сказати, 
що у мене були дві ідеї, 
які спонукали на на-
писання саме цієї до-
слідницької роботи: їх 
можна назвати «про-
ста» і «наукова». Якщо 
почати з «простої», то я 
дивилася відомий ба-
гатьом фільм про лю-
дей-мутантів «Люди 
Х», у якому головному 
герою пуля потрапила у ногу, а саме у сідничний 
нерв, що потім призвело до повної інвалідності 
Професора Х. У цей час я замислилася над цією 
проблемою. А потім почала діяти й «наукова» 
частина ідеї, яка була пов’язана з ситуацією в 
нашій країні. Кожного дня по телевізору ка-
жуть про кількість поранених та вбитих вій-
ськових.

Регенерація перифері-
йних нервів і відновлення 
втрачених функцій кінцівок 
є однією з важливих медич-
них, біологічних та соціаль-
них проблем. Її значущість 
багаторазово зросла у зв’яз-

ку зі зростанням кількості транспортних, побутових 
та бойових пошкоджень кінцівок, що часто супро-
воджуються тяжкими травмами нервів і м’язів та 
не завжди задовільними результатами мікрохірур-
гічного лікування.

Своїм проєктом я прагну змінити ставлення лю-
дей до тяжких травм та інвалідності, адже можна 
вилікувати все, якщо вчасно звернутися по допо-
могу до лікаря, а також я хочу змінити рівень ме-
дицини у нашій країні. У майбутньому я бачу себе 
науковцем і буду досліджувати біологічні проблеми 
сучасного світу та знаходити їх рішення.

Терещенко Антоніна

Вони ж приїжджають до нас, інколи 
розповідають про свої по-
ранення або ж про трав-
ми своїх друзів. І після цих 
розмов я вирішила, що можу 
допомогти людям та винай-
ти спосіб і лікування, щоб 
після складної травми відно-
вити нервові волокна й лю-
дина знову змогла нормаль-
но функціонувати » !

Ідея: 
Було вивчено вплив церебролі-
зину на регенерацію нервів пе-
риферійної нервової системи - 
це розширює інформацію щодо 
регенерації нерва при різних 
способах введення лікарсь-
ких засобів та є важливим для 
лікування наслідків травмуван-
ня кінцівок, а також для по-
дальшого вивчення препаратів 
із потенційним стимулюючим 
впливом на відновлення нервів.
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Н АУ К АН АУ К А

Бажаємо усім, хто прагне збагатити 
всесвіт людських ідей, насолодитись 

адреналіном вигуку «Евріка!».

Київська МАН
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